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bude opravena náves v Drachkově
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Víte, že Kulíšek je nově 
provozován MŠ Bystřice?
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Významnou prázdninovou událostí v osadách je Rock odpoledne Líšno. Prostory kolem vagónu se proměnily v rockovou párty.

Desátý ročník Memoriálu Josefa Stránského v Mokré Lhotě 2023 - letošní den byl deštivý, ale účastníky neodradil.

Ze soutěže IMYB 2023, kde soutěžilo 36 
týmů mladých včelařů z celého světa, 
přivezl český tým s třetinovou tožickou 
účastí první místo.

Na náměstí probíhala pokládka nového 
přivaděče vody.

První školní den letos připadl na 4. září. 
„Selfie“ fotka ze slavnostního zahájení se 
již stává tradicí.

FOTOZPRÁVY

V centru našeho města byl umístěn nový 
bankomat sdílený 4 bankami. Najdete ho ve 
vnitřních prostorech domu č. p. 115.

Sousedské posezení je vhodnou 
příležitostí k utužování mezilidských vztahů. 
Posezení v Nesvačilech se vydařilo. 

Práce na komunitním centru v Bystřici 
neutichají. Vnitřní prostory získávají 
obyvatelnou podobu.
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ÚVODNÍK

NENECHTE SI UJÍT!

Hlas Bystřice - zpravodaj města Bystřice, vychází 
11x ročně (červenec a srpen dvojčíslo). Vydavatel: 
město Bystřice, IČ 00231525. Vychází od roku 1957. 
Náklad: 2 150 výtisků, registrováno u MKČR 
- E 10758. Odpovědná redaktorka: Denisa Říhová. 
Grafická úprava: Denisa Říhová. Adresa redakce: 
Ješutovo náměstí 14, 257 51 Bystřice. Redakční 
rada:  D. Štěpánek (předseda), D. Říhová, 
V. Hřebíčková, B. Kristenová, R. Dvořáková, 
M. Michálková. Jazyková korektura: Kateřina 
Šilhová. Redakce si vyhrazuje možnost redakční 
úpravy příspěvků. 
 

E-mail: zpravodaj@mestobystrice.cz 
Tel: 607 249 648

PŘÍŠTÍ VYDÁNÍ

Uzávěrka příštího čísla  
je 30. září 2023.

Příspěvky do Hlasu Bystřice posílejte 
na: zpravodaj@mestobystrice.cz. 
Fotografie přikládejte jako 
samostatné soubory v co nejlepší 
kvalitě (max. 10 MB v každém 
e-mailu). Nemáte-li možnost použít 
e-mail, můžete příspěvky přinést 
osobně do infocentra na Ješutově 
náměstí. Pokyny pro přispěvatele, 
termíny uzávěrek a statut Hlasu 
Bystřice najdete na webových 
stránkách www.mestobystrice.cz.

Poznejte našeho 
zastupitele 
Michala Hodíka

STRANA 5

Program
Týdne zdraví 
15. 9. - 22. 9. 2023

STRANA 7

Dopis rodičům
k začátku nového
školního roku
2023/2024

STRANA 12
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Text: 
Kateřina Reifová,
ředitelka Mateřské školy Bystřice

Proč se cítíme
špatně, když se
máme tak dobře? 

ozkopaná Bystřice, a ješ-
tě k  tomu celý Benešov, léto 
za námi a na krku podzimní 

plískanice, vybavit děti do školy, objednat 
se k  zubaři, doma by to chtělo generální 
úklid, auto potřebuje do servisu a v práci 
se na mě valí další a další povinnosti…
Taky se občas cítíte mizerně, i když k tomu 
nemáte pádný objektivní důvod? Radujte 
se, znamená to, že váš organismus je zdra-
vý a váš mozek funguje tak, jak má. 
Přeci jen jsem měla v létě více času na své 
zájmy, a tak jsem se konečně dostala k dal-
ší knize, která měla v mé knihovně už del-
ší dobu čekatelský status. Proč se cítíme 
špatně, když se máme tak dobře? je název 
knihy od švédského neuropsychiatra a te-
rapeuta Anderse Hansena. 
Musím napsat, že mi tato kniha dala zce-
la jinou jiskru na cestě životem. Není nic 
úlevnějšího, než když si přečtete informa-
ce o fungování lidského mozku podložené 
vědeckými studiemi z různých koutů světa 
a tyto studie se shodují na tom, že od přiro-
zenosti je náš mozek naprogramovaný na 
holé přežití, tudíž velí být líný a nepřetržitě 
tělu dodávat dostatek kalorií. Abychom se 
vyvarovali ohrožení, neustále nám náš mo-
zek vyvolává stres, úzkost a strach. Proto 
se říká, že se více a více stáváme lidstvem, 
které prohrává boj s vlastními emocemi.

Nevím, jak vy, ale my ve školce u Lišky Bys-
troušky v Bystřici se budeme držet osvěd-
čených metod a postupů.

Všechno, co opravdu potřebuji znát, jsem 
se naučil v  mateřské škole (Robert Ful-
ghum):

O všechno se rozděl.
Hraj fér.
Nikoho nebij.
Vracej věci tam, kde jsi je našel.
Uklízej po sobě.
Neber si nic, co ti nepatří.
Když někomu ublížíš, řekni promiň.
Před jídlem si umyj ruce.
Splachuj.
Teplé koláčky a studené mléko ti udělají dobře.
Žij vyrovnaně – trochu se uč a trochu
přemýšlej a každý den trochu maluj a kresli
a zpívej a tancuj a hraj si a pracuj.
Každý den odpoledne si zdřímni.
Když vyrazíš do světa, dávej pozor na auta, 
chytni někoho za ruku a drž se s ostatními 
pohromadě.

Zkuste to taky, třeba to zabere. Myslím, že 
možnost si to otestovat, přijde dříve, než 
se zase nadějeme. 
I vám přejeme nádherný podzim a potěše-
ní z každého okamžiku života. 

R
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ZPRÁVY

Zkrácená verze zápisu jednání Rady města Bystřice č. 17 ze dne 14. 7. 2023, č. 18 ze dne 17. 7. 2023, č. 19 ze dne 4. 8. 2023 a č. 20 
ze dne 21. 8. 2023 a zkrácená verze Souhrnného usnesení z řádného veřejného zasedání Zastupitelstva města Bystřice konaného 

dne 8. 9. 2023. Plné verze naleznete na webových stránkách www.mestobystrice.cz. 
Text: Denisa Říhová, PR města Bystřice.

Rada města schvaluje vyhlášení veřejné 
zakázky na stavební práce „Vodovod Bystři-
ce – připojení Mokré Lhoty“ za předpoklá-
danou cenu 36 988 793 Kč bez DPH.

Rada města schvaluje uzavření Příkazní 
smlouvy na výkon manažerského řízení 
projektu „Vodovod Bystřice – připojení 
Mokré Lhoty“ s firmou: Vodohospodářský 
rozvoj a výstavba a.s., IČ: 471 16 901 za cenu 
465 000 Kč bez DPH.

Rada města souhlasí s přijetím dotace na 
obědové služby od nadace Women for Wo-
men, o.p.s., IČ: 242 31 509 pro ZŠ Bystřice. 
Dotace je ve výši 6 825 Kč v období 
od 1. 9. 2023 do 31. 12. 2023 a 10 647 Kč v ob-
dobí od 1. 1. 2024 do 30. 6. 2024.

Rada města bere na vědomí výsledky hla-
sování veřejnosti o navrhovaných projek-
tech participativního rozpočtu.

Rada města schvaluje na základě Roz-
hodnutí a oznámení o výběru dodavatele 
k zakázce „Zpracování Místní energetické 
koncepce města Bystřice“ výběr dodavate-
le: PORSENNA ENERGY s.r.o., IČ: 054 57 670.

Rada města schvaluje na základě Roz-
hodnutí a oznámení o výběru dodavatele 
k zakázce „Zpracování Akčního plánu 
pro klima a energii“ výběr dodavatele: 
ENVIROS, s. r. o., IČ: 615 03 240.

Rada města schvaluje uzavření Smlouvy 
o dílo mezi městem Bystřice (objednatelem) 
a Ing. Martinem Adamem, IČ: 417 41 579 
(zhotovitelem) na zpracování projektové 
dokumentace „Stavební úprava bytového 
domu“ č. p. 44 v Ouběnicích v ceně 
186 950 Kč.

Rada města schvaluje na základě Roz-
hodnutí a oznámení o výběru dodavatele 
k zakázce „Zainvestování území v lokalitě 
bývalého areálu DZV NOVA Bystřice – do-
pravní řešení“ výběr dodavatele: S-B s.r.o., 
IČ: 256 52 362.

Rada města schvaluje na základě Roz-

hodnutí a oznámení o výběru dodavatele 
k zakázce „Zainvestování území vlokalitě 
bývalého areálu DZV NOVA Bystřice – pro-
dloužení inženýrských sítí“ výběr dodava-
tele: S-B s.r.o., IČ: 256 52 362.

Rada města schvaluje přijetí neinvestiční 
dotace ze Středočeského Fondu podpory 
dobrovolných hasičů a složek IZS v rámci 
Tematického zadání Podpora akceschop-
nosti jednotek SDH obcí ve výši 100 000 Kč.

Rada města bere na vědomí rezignaci 
Ing. Pavla Rudolského na funkci předsedy 
a zároveň člena Osadního výboru Božkovice 
ke dni 31. 7. 2023 ze zdravotních důvodů.

Rada města schvaluje přijetí neinvestiční 
dotace 1 18s1 968,08 Kč na projekt „Zavede-
ní energetického managementu ve městě 
Bystřici“ ze Státního fondu životního pro-
středí z výzvy NPŽP 8/2022.

Rada města schvaluje přijetí dotace 
ze státního rozpočtu na spolufinancování 
projektu PROMOTER realizovaného v rám-
ci Programu Interreg EUROPE ve výši 5 % 
způsobilých výdajů na realizaci projektu, 
maximálně však 70 295 Kč, tj. 2 811,80 EUR.

Rada města schvaluje vyhlášení výběro-
vého řízení na stavební práce „Spolkový 
dům Líšno – opakované řízení“.

Rada města schvaluje na základě Roz-
hodnutí a oznámení o výběru dodavatele k 
zakázce „Vodovod Bystřice – připojení 
Mokré Lhoty“ výběr dodavatele: VPK Suchý 
s.r.o., IČ: 27085201.

Rada města souhlasí s čerpáním z inves-
tičního fondu na doplatek již povolené in-
vestice, a to licence Windows ve výši 
2 695,64 Kč bez DPH pro ZŠ Bystřice.

Zastupitelstvo města schvaluje uzavření 
Plánovací smlouvy mezi městem Bystřice, 
Real-Treuhand Reality s.r.o., IČ 145 02 763, 
a Družstvem Green Village, IČ 107 55 314, 
na přepojení obecní kanalizace na ČOV 
GREEN VILLAGE za podmínek, kdy pláno-

vací smlouva bude řešit i pozemky dotčené 
stavbou a bude vypuštěn bod 5 předložené 
smlouvy obsahující sankční ujednání.

Zastupitelstvo města schvaluje plán ob-
novy majetku vodohospodářské infrastruk-
tury – aktualizace města Bystřice, obce 
Nesvačily a obce Božkovice.

Zastupitelstvo města schvaluje Rozpoč-
tové opatření č. 8/2023.

Zastupitelstvo města schvaluje obsah 
Změny č. 3 územního plánu Bystřice a 
schvaluje pořízení Změny č. 3 územního 
plánu Bystřice zkráceným postupem.

Zastupitelstvo města schvaluje podání 
žádosti o dotaci na akci „Vybudování krea-
tivního a kulturního centra v Líšně“ do vý-
zvy Ministerstva kultury České republiky 
číslo 0331/2023 v rámci Národního plánu 
obnovy a zároveň potvrzuje finanční při-
pravenost ke krytí výdajů celého projektu 
z vlastních zdrojů s uvažovanou dotační 
podporou interim (průběžné úhrady).

Zastupitelstvo města schvaluje připravit 
finanční krytí výdajů celého projektu 
„Sportovní areál při ZŠ Bystřice u Benešo-
va“ ve výši 20 747 345,54 Kč bez DPH z vlast-
ních zdrojů s uvažovanou dotační podpo-
rou.

Zastupitelstvo města schvaluje uzavření 
Kupní smlouvy č.j. 56073/21-O32 mezi měs-
tem Bystřice, IČ 002 31 525, a Českými dra-
hami, a.s., IČ 709 94 226, se sídlem Nábřeží 
L. Svobody 1222, 110 15 ve věci odkupu ma-
jetku ČD a.s., tj. parc. č. 1626/25, o výměře 
283 m2, druh pozemku: ostatní plocha a st. 
p. 167, o výměře 179 m2, druh pozemku: za-
stavěná plocha a nádvoří včetně budovy 
čp. 156 na něm stojící jako jeho součást, vše 
v kat. území Bystřice u Benešova, zapsané 
na LV č. 1986, u Katastrálního úřadu pro 
Středočeský kraj, Katastrální pracoviště 
Benešov, za dohodnutou kupní cenu ve výši 
3 500 000 Kč bez DPH.

www.mestobystrice.cz4

Termíny dalších veřejných zasedání Zastupitelstva města Bystřice jsou 8. 11. 2023 a 13. 12. 2023.
Jednání můžete sledovat osobně v zasedací síni Městského úřadu Bystřice nebo se připojit k online přenosu.

Jednání Zastupitelstva a Rady města Bystřice
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Poznejte našeho zastupitele Michala Hodíka
Jméno a příjmení:
Michal Hodík
Rok narození: 1974
Bydliště (město/osada):
Mokrá Lhota
Povolání:
starosta města

MOHL BYSTE NÁM STRUČNĚ 
SHRNOUT VÁŠ ŽIVOTOPIS?
Narodil jsem se v Brně. Následně jsme se 
s rodiči přestěhovali do Prahy a odtud 
ještě před ukončením mé základní školy 
do Moskvy, kam byl můj otec služebně 
vyslán. Zde jsem dovršil studium 
střední školy maturitou v ruském jazyce 
a po návratu jsem dokončil studijní 
obor Letecký mechanik na SOUS Aero 
Vodochody maturitou v českém jazyce. 
První obchodní zkušenosti jsem sbíral 
ve společnosti Coca-cola Amatil na pozici 
obchodního zástupce a později vedoucího 
obchodního týmu. V roce 1997 jsem se 
zúčastnil konkurzu na pozici vedoucího 
obchodního zastoupení firmy TESLA 
Karlín a.s., který jsem vyhrál, a v té 
době již se svojí manželkou jsem se 
přestěhoval opět do Moskvy. Po návratu 
jsem založil rodinu (narodil se nám syn 
Karel) a také jsem založil vlastní obchodní 
společnost GAZ AUTO PRAHA, s.r.o. Tuto 
společnost vlastním dodnes. V roce 2006 
se nám narodila dcera Kamila Mária. 
V roce 2018 jsem chtěl ovlivnit dění 
v naší obci, původně z pozice řadového 
zastupitele, nakonec jsem byl rozhodnutím 
většiny nového zastupitelstva jmenován 
starostou města. Tuto funkci vykonávám 
dodnes.  

JAKÉ JE VAŠE OBLÍBENÉ MÍSTO 
V BYSTŘICI A PROČ?
Domov v Mokré Lhotě, protože jsou tu moji 

nejbližší a cítím se tu nejlépe.
JAKÉ MÍSTO NA CELÉ PLANETĚ 
POVAŽUJETE ZA NEJKRÁSNĚJŠÍ 
A PROČ?
Díky své práci a zálibě v cestování jsem měl 
možnost navštívit mnoho krásných míst po 
celém světě i v České republice, ale vždy se 
nejraději vracím zpátky domů do naší Bys-
třice.

JAKÝ JE VÁŠ NEJOBLÍBENĚJŠÍ 
ZPŮSOB RELAXACE PO 
NÁROČNÉM DNI?
Má relaxace je různá a závislá na tom, jak 
náročný byl daný den. Někdy je to klid-
né posezení na zahradě s knihou nebo 
v kruhu rodiny, jindy aktivní pohyb nebo 
odreagování při hraní počítačové hry 
World of Tanks, kterou průběžně hraji na 
PC již 12 let.

JAKÉ JSOU VAŠE NEJVĚTŠÍ 
KONÍČKY A JAK SE K NIM 
DOSTÁVÁTE VE SVÉM ČASE?
Na koníčky bohužel teď moc času nezbý-
vá, protože mým aktuálně největším ko-
níčkem je moje práce, ale pokud bych měl 
jmenovat alespoň některé, jsou to určitě 
stará auta – veteráni, dobrá kniha, turis-
tika, cestování, hledání historických mincí 
s detektorem kovů a další.

JAKÝ JE VÁŠ NEJOBLÍBENĚJŠÍ 
FILM/KNIHA A JAKÝM ZPŮSOBEM 
VÁS OVLIVNIL/A?
Těch nejoblíbenějších knih a filmů by byla 
celá řada, ale pokud bych měl vybrat ty 
nej z posledního čtvrtstoletí, tak by to asi 
byly určitě knihy George Orwella, ať už 

Farma zvířat nebo 1984, nebo Faktomluva 
od Hanse Roslinga. Z filmů zmíním napří-
klad filmové zpracování knihy Saturnin, 
legendární Hovno hoří v podobě Pelíšků 
nebo Báječná léta pod psa.

JAKÉ JSOU VAŠE PLÁNY DO BU- 
DOUCNA A JAKÉ JSOU VAŠE 
DLOUHODOBÉ CÍLE V OSOBNÍM 
I PRACOVNÍM ŽIVOTĚ?
Plány a dlouhodobé cíle v pracovním životě 
jsou úzce spjaté s projekty a dalším rozvo-
jem města Bystřice a službou ve prospěch 
občanů našeho města, pokud mě i nadále 
budou občané v tomto úsilí podporovat. 
V osobním životě je pro mě na prvním mís-
tě moje rodina, zdraví a vzdělání mých dětí 
a k tomu se upínají i mé dlouhodobé cíle 
a plány.

JAKÉ BYLY VAŠE NEJVĚTŠÍ 
ÚSPĚCHY A NEJTĚŽŠÍ MOMENTY 
V OSOBNÍM ŽIVOTĚ A JAK JSTE SE 
S NIMI VYROVNÁVAL?
Za svůj největší životní úspěch považuji to, 
že mi do života vstoupila moje skvělá celo-
životní partnerka, která mi dala dvě skvělé 
děti, je mým kritikem i oporou. Prozatím 
nejtěžším momentem v osobním životě 
byla chvíle loučení s milovanou maminkou, 
která mi umřela příliš brzy. Chtěl jsem ji 
toho ještě mnoho říct a za spoustu věcí po-
děkovat.

NA ZÁVĚR: VÁŠ OBLÍBENÝ CITÁT, 
MOUDRO NEBO ŽIVOTNÍ MOTTO?
„DUM SPIRO SPERO“- Marcus Tullius 
Cicero (z latiny volně přeloženo jako 
„Dokud dýchám, doufám“).
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ZPRÁVY A UDÁLOSTI

Zástupci města se setkali
v Itálii s partnery projektu PROMOTER 

Milí občané, jsme rádi, že můžeme oznámit, 
že veřejné ankety jsou nyní v plném proudu. 
Jsou připraveny a čekají na vás! Vaše názory 
a připomínky jsou pro nás neocenitelné, 
a proto jsme se rozhodli dát vám prostor vy-
jádřit se k důležitým otázkám, které se týkají 
naší obce.
Zapojení do veřejných anket je významnou 
příležitostí, jak aktivně ovlivnit budoucnost 
naší obce. Vaše názory pomáhají utvářet smě-
řování projektů a rozhodnutí, která se dotý-

kají nás všech. Chceme vědět, co si myslíte, 
a slyšet vaše nápady a připomínky. Někdy 
se anketa bude týkat důležitého rozhodnutí 
o konkrétním projektu, někdy nás bude zají-
mat váš pohled na situaci, někdy vás vyzveme, 
zda máte otázky ke konkrétnímu tématu.
Veřejné ankety probíhají přes službu 
MUNIPOLIS, což je mobilní aplikace, kterou 
můžete mít stále po ruce ve svém mobilním 
telefonu. Stačí si aplikaci stáhnout, zaregist-
rovat se a budete mít přístup ke všem aktuál-

ním anketám a důležitým informacím týkají-
cím se naší obce.
Proč byste měli veřejné ankety podpořit? 
Vaše účast v anketách má skutečný dopad. 
Pomáhá nám lépe rozumět vašim potřebám 
a přáním. Díky vašim názorům můžeme plá-
novat a realizovat projekty a rozhodovat se 
tak, aby naše obec byla ještě lepším místem 
k životu. Nečekejte a dejte svým názorům 
hlas.

Zapojte se do veřejných anket a 
ovlivňujte budoucnost naší obce!
Text: Denisa Říhová, PR města Bystřice

Město Bystřice se zúčastnilo prvního se-
tkání partnerů mezinárodního projektu 
PROMOTER v italském Livornu. Konfe-
rence zaměřená na aktuální téma obno-
vitelných zdrojů energie a jejich využití 
v místní komunitní energetice se usku-
tečnila od 28. do 27. června 2023.
Úvodního dvoudenního zasedání, které 
pořádal organizátor projektu PROMO-
TER, Provincie Livorno, se vedle zástupců 
z České republiky, města Bystřice a spo-
lečnosti DEX Innovation Centre, zúčast-
nili partneři z Itálie, Finska, Lotyšska, 
Belgie, Španělska, Portugalska, Maďar-
ska, Rumunska a České republiky.
První den akce byl věnován prezenta-
cím jednotlivých partnerů, kteří před-
stavili své projekty v kontextu místa, kde 
jej chtějí realizovat. Druhý den se konal 
workshop na téma „Budování zelenější 
Evropy na základě místních strategií: ko-
munity obnovitelné energie, jejich úloha 
a funkce“. Se svými přednáškami se za-
měřením na obnovitelné zdroje energií 

a udržitelný rozvoj vystoupili odborníci 
nejenom z akademického prostředí, ale 
i ze soukromé podnikatelské sféry. 
Ke každé přednášce proběhla diskuze, 
kde se promítly různé pohledy odborníků 
i veřejnosti. 
„Na tomto zahajovacím setkání jsme 
představily ostatním účastníkům pro-
jektu PROMOTER nejenom město Byst-
řici jako takové, ale především naše cíle 
a očekávání od projektu samotného. Dů-
ležité bylo i seznámení s ostatními part-
nery, z nichž někteří řeší podobné pro-
blémy jako my. Můžeme si tak navzájem 
předávat zkušenosti a poznatky,“ shrnula 
účast Bystřice na setkání Kateřina Ada-
mová, manažer projektu PROMOTER, 
a dodává „Zapojení do tohoto mezinárod-
ního projektu je pro nás velkou výzvou, 
ale přínos a zkušenosti tím získané jsou 
nedocenitelné. Navíc zde reprezentujeme 
jak Bystřici, tak i Českou republiku, a to 
je pro nás nejenom čest, ale především 
velký závazek.“

Projekt PROMOTER se zaměřuje na udr-
žitelnou mobilitu prostřednictvím center 
pro spotřebitele zelené energie a je fi-
nancován z programu INTERREG EURO-
PE. Účastníci tohoto projektu realizují své 
individuální projekty a cíle na regionální 
úrovni a navzájem společně sdílí dob-
rou praxi a zkušenosti. Město Bystřice si 
v tomto projektu vytyčilo za cíl zpracová-
ní minimálně dvou strategických doku-
mentů zaměřených na energetiku, které 
následně pomohou v realizaci projektů 
zaměřených na obnovitelné zdroje ener-
gie a udržitelný rozvoj. 
Hlavním cílem setkání partnerů projektu 
PROMOTER bylo představení jednotli-
vých zástupců s jejich projekty a navázání 
kontaktů. Další setkání budou následovat 
a partneři se budou v jejich pořádání stří-
dat. Dlouhodobá spolupráce partnerů tak 
vytvoří větší prostor pro sdílení dobré 
praxe a čerpání inspirace. Více o projektu 
PROMOTER naleznete na webových 
stránkách města Bystřice.

Text: Michaela Kaprálková, projektová manažerka města Bystřice

PŘEHLED AKTUÁLNÍCH A PLÁNOVANÝCH DOPRAVNÍCH UZAVÍREK 
3. ETAPA | 4. 9. 2023 - 22. 9. 2023 | uzavírka silnice č. II/111 od ul. Na Trojici až po č. p. 8 Líšno u křiž. se silnicí č. III/1114
4. ETAPA | 25. 9. 2023 - 6. 10. 2023 | uzavírka silnice č. II/111 od č. p. 35 Líšno u křiž. se silnicí č. III/1114 až po č. p. 37 u křižovatky 
se silnicí č. III/1119
5. ETAPA | 9. 10. 2023 - 27. 10. 2023 | uzavírka silnice č. III/1114 v Líšně od křiž. se silnicí č. II/111 až po č. p. 120 Líšno
6. ETAPA | 30. 10. 2023 - 30. 11. 2023 | uzavírka silnice č. III/1113 v Líšně od Líšenského potoka u č. p. 35 po křiž. se silnicí č. II/111
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AKCE DEN ČAS MÍSTO

Putovní výstava: Moje tělo je moje tělo od 15. 9.
do 14. 10. 

celý den Ulice Syllabova

Bystřická šlápota 16. 9. 7:00 - 16:00
Turistické informační centrum

Bystřice 

Podcasty na téma:
Kyberšikana, šikana, domácí násilí

18. 9.,
20. 9., 22. 9.

18:00
YouTube kanál
Město Bystřice

       Pečujte o svůj zrak: Konzultace zdarma ** 18. 9. - 22. 9.
dle otevírací

doby
Optika Bystřice,
Dr. E. Beneše 26

Veletrh aktivit na náměstí:
Bezpečnost, prevence, zdravý životní styl 19. 9. 9:00 - 15:00

Ješutovo náměstí,
Náměstí II. odboje 

Workshop: Moje tělo je moje tělo * 19. 9. 16:30 - 18:00
Kafíčko, kavárna

na Ješutově náměstí

Hrátky s pamětí * 20. 9. 9:30 - 11:30
Kafíčko, kavárna

na Ješutově náměstí

Beseda: Poruchy přijmu potravy * 20. 9. 18:00 - 19:30
Kafíčko, kavárna

na Ješutově náměstí

Jóga pro všechny 20. 9. 18:30 - 19:30 Sportovní hala ZŠ Bystřice

Jóga vsedě pro seniory * 21. 9.
9:00 - 9:30

9:45 - 10:15
Kafíčko, kavárna

na Ješutově náměstí

      Přednáška: Prevence úrazů a první pomoc * 21. 9. 17:00 - 18:00
Kafíčko, kavárna

na Ješutově náměstí

místní Agenda 21

HARMONOGRAM | 15. 9. - 22. 9. 2023 | BYSTŘICE

TÝÝÝDEN ZDRAVÍ 
“Zapoj svoje smysly!”

Mgr. Iva Šimonková  |  Mgr. Milena Gruberová  |  Hana Navrátilová  |  Optika Bystřice s.r.o. 

* Registrujte se prosím předem v Turistickém informačním centru Bystřice
    nebo telefonicky na 602 667 162.
** 18. 9. - 22. 9. sleva 30 % na dioptrické obruby. 
Změna programu vyhrazena.

Sledujte Facebookové
události na profilu

Město Bystřice 
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A
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ZPRÁVY Z MĚSTA

Z  červnového hlasování o využití parti-
cipativního rozpočtu vyšel vítězně návrh 
obce Drachkov. Novou podobu tak do 
konce tohoto roku dostane další náves 
na Bystřicku. 
Cílem projektu s  názvem Revitaliza-
ce návsi obce Drachkov – jižní části 
u potoka je vznik „místa duchovního za-
stavení, rekreačního prostoru a místa pro 
setkávání obyvatel“ dle návrhu akade-
mického sochaře Kurta Gebauera.
„V Drachkově mají z  vítězství velkou ra-
dost. Ostatně je to již potřetí, co svůj 
projekt do Participativního rozpoč-
tu podávali. Hned poté, co se dozvěděli 
o výhře, založili pracovní skupinu, která 
se realizaci projektu bude věnovat.  Jsou 
v ní zástupci nejen občanského sdruže-
ní Špejchar Drachkov, z.s., které návrh 
předkládalo, ale i členové osadního výbo-
ru a další místní občané. S  takovým na-
sazením by mělo vše proběhnout hladce,“ 
říká Michaela Kaprálková z Projektového 
řízení města Bystřice.
Participativní rozpočet umožňuje reali-
zovat projekt navržený a vybraný občany. 
Vítězný projekt roku 2023 je již třetí návsí, 

která se bude z participativního rozpočtu 
upravovat. To jasně ukazuje, že občané 
menších obcí mají velký zájem na tom, 
aby jejich obec byla nejenom hezká a 
upravená, ale aby současně měli místo, 
kde se budou při nejrůznějších příleži-
tostech scházet. „Cílem participativního 

rozpočtu je aktivní zapojení a spolupráce 
obyvatel na projektu v místě, kde žijí. Do-
chází tím k podpoře komunitního života, 
zlepšení sousedských vztahů, posílení 
vzájemné sounáležitosti a upevnění vazeb 
k danému místu. Věřím, že tomu tak bude 
i v Drachkově,“ dodává Kaprálková.  

Z participativního rozpočtu bude opravena 
náves v Drachkově

Text: Michaela Kaprálková, projektová manažerka města Bystřice

Vítězný projekt z roku 2023 je již třetí návsí, která se bude z participatiního rozpočtu 
upravovat. Jak se to podařilo loni v Zahořanech vidíme na obrázku.

Náves v Zahořanech během stavby. Tabulka: Výsledky hlasování letošního ročníku participativního rozpočtu.

DEN ZA OBNOVU LESA |  Dovolujeme si vás co nejsrdečněji pozvat na akci pro širokou veřejnost Den za obnovu lesa 2023. 
Již čtvrtý ročník největší celostátní lesnické akce se koná na 7 místech zároveň. Můžete si nejen vyzkoušet práci v lese a 

pomoci naší přírodě, ale i dozvědět se více o lese a státním podniku Lesy České republiky. Akce se koná 23. září t. r., na Vráži 
u Komorního Hrádku – odbočka na Vráž a dále po ukazatelích – (GPS: 49.8660389N, 14.7987369E) od 10 hodin.

Bližší informace naleznete na webových stránkách www.sazimelesynovegenerace.cz.



Hlas Bystřice č. 9 / 2023 9

ZPRÁVY Z MĚSTA

Během měsíce června proběhla revita-
lizace zelených ploch u bytového domu 
č. p. 99 a za lékárnou. Cílem celého pro-
jektu bylo vytvoření esteticky přívěti-
vého místa v návaznosti na plánovanou 
rekonstrukci obou bystřických náměs-
tí. Práce provedla společnost Jaromír 
Nigrin ve spolupráci s technickými služ-
bami.

V místě za lékárnou nejdříve proběhlo káce-
ní starých keřů, byla sejmuta svrchní vrstva 
zeminy pro plánované záhony a odstraněn 
starý mobiliář v podobě koše a nástěnky.  
Od náměstí je prostor za lékárnou oddělen 
gabionovými zdmi, které zacloní místo pro 
odpadní kontejnery a do budoucna je obros-
te popínavý přísavník. V prostoru u vchodu 
do domova s pečovatelskou službou byla vy-
rovnána a vyčištěna zámková dlažba a přibyly 
zde dva betonové sedáky s dřevěným seda-
cím roštem. Samotné trvalkové záhony byly 
osazeny 10 kusy keřů, 714 ks trvalek a 1 280 ks 
cibulovin. Rostliny byly vybírány s ohledem na 
orientaci záhonu. Na slunném místě u domu 
č. p. 99 tak budou kvést narcisy, rozchod-
níky nebo sasanky a v polostinném zákoutí 
za lékárnou byly vysazeny rostliny vítají-
cí stín, např. kapradiny a bohyšky. Prostory 
trvalkových záhonů jsou ohraničeny hrana- 
tými kůly z modřínu s protaženým lanem.
Výsadba a doprovodné práce byly provedeny 
podle projektu Ing. Víta Dvořáka. Ten je rov-
něž autorem projektů „Trvalkový záhon 
v centru města Bystřice“ (u č. p. 115), „Revita-
lizace zeleně v okolí pomníku obětem II. svě-

tové války“ v ulici K letišti a „Revitalizace ze-
leně v okolí pomníku obětem II. světové 
války“ v ulici Dr. E. Beneše, které byly reali-
zovány v roce 2022. Díky jednomu autorovi 
jsou zelené plochy ve městě upravovány kon-
cepčně, smysluplně a ve vzájemné návaznos-
ti.  

Další trvalkový záhon vysazen u lékárny
Text: Radka Malátová, investiční technička města Bystřice, Foto: Denisa Říhová, PR města Bystřice

V úterý 15. srpna navštívil Petr Fiala Byst-
řici. Jednalo se o návštěvu památníku kon-
centračního tábora, kde se předseda vlády 
zastavil při zpáteční cestě ze Sezimova Ústí 
do Prahy. U příležitosti 75 let od úmrtí čes-
koslovenského prezidenta Edvarda Beneše 
se úřad vlády rozhodl otevřít vilu manželů 
Benešových veřejnosti, a to šest dní v týdnu.
Předseda vlády se zastavil u památníku kon-
centračního tábora v Bystřici, aby položil kvě-
tiny a prohlédl si místo, kde za druhé světové 
války stával tábor pro židovské míšence. Na 
této zastávce a krátké procházce ulicí Semo-
vická jej společně doprovodili i starosta měs-

ta Michal Hodík a vojenský historik Eduard 
Stehlík. Pan premiér si vyslechl základní úda-
je o táboru, zajímal se o rozmístění táboro-
vých budov a přítomným sdělil, že toto místo 
je spjato i s osudem jeho rodiny. V táboře totiž 
byli internováni jeho otec a strýc. Otec Igor 
Fiala do tábora nastoupil jako šestnáctiletý 
a se svými zážitky se příliš nesvěřoval.
„Je potřeba si připomínat tato místa utrpení 
našich předků a uvědomit si, čím jsme v mi-
nulosti prošli a jaké hrůzy přináší totalitní 
režimy, v tomto případě nacistická diktatura 
se svými odpornými rasovými zákony,“ dodal 
premiér Fiala.  

Premiér Petr Fiala v Bystřici
Text: Daniel Štěpánek, místostarosta města Bystřice, Foto: Archiv Úřadu vlády ČR

 Zprava: Michal Hodík (starosta), Petr 
Fiala (předseda vlády ČR), Eduard Stehlík 
(vojenský historik)

KATALOG FIREM | Vážení podnikatelé, víte, že můžete svoji firmu prezentovat na webových stránkách města? V rámci lepší 
informovanosti občanů o dostupnosti obchodů a služeb existuje katalog, ve kterém jsou zveřejněny základní informace 

i s kontaktními údaji. Tato služba je zcela bezplatná v rámci podpory města Bystřice pro místní podnikatele. 
Více na https: https://www.mestobystrice.cz/mesto/katalog-firem/ nebo na tel 607 249 648. 
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PROPOJENÍ MŠ BYSTŘICE 
A RC KULÍŠEK
Text: Kateřina Reifová
S radostí vám můžeme oznámit, že k naší 
školce přibyl mladší sourozenec v podobě 
Rodinného centra Kulíšek. 
S ohledem na hlavní činnost naší školy, kte-
rou je výchova a vzdělávání dětí od 3 do 7 let, 
nás Kulíšek bude zajisté skvěle doplňovat, 
protože bude poskytovat zajímavé služby 
a nabídky pro rodiny s dětmi, ale i pro jed-
notlivce z řad široké veřejnosti.
Kulíšek bude naše škola provozovat jako 
doplňkovou činnost školy a poskytovat tak 
vhodné zázemí pro otázky ekonomické, per-
sonální, provozní či organizační. 
Doplňkovou činnost může škola vykonávat 
za podmínky, že činnost nebude ztrátová. 
Již nebude tedy možné provozovat služby, 
o které není mezi lidmi zájem a bohužel ani 
služby, které nebudou ekonomicky rentabil-
ní. Věříme však, že tento faktor povede k pro-
fesionalizaci této instituce. Jde nám hlavně 
o kvalitní nabídku a spolupráci se zkušenými 
a kvalifikovanými lektory. 
Spolky, které jsou neziskové a je v zájmu 
města jejich podpora (např. zahrádkáři, 
ochotníci apod.) budou nadále prostory 

zdarma využívat, jako tomu bylo dosud. 
Zajisté se sluší poděkovat Vandě Pechové 
a Radce Macháčkové, ale i dalším dobrovol-
níkům, kteří se srdcem na pravém místě Ku-
líšek v Bystřici založili a úspěšně provozovali 
mnoho let. 
Rádi bychom tak na tuto tradici navázali 
a dále rozvíjeli potenciál celoživotního vzdě-
lávání a kvalitní nabídky volnočasových akti-
vit pro všechny věkové skupiny. 
Těšíme se na další nadšené lidi do naše-
ho týmu, v čele s koordinátorkou centra 
Janou Pechovou DiS. či zkušenou lektorkou 
Bc. Annou Rydyger. 
Propojením s mateřskou školou Bystřice, 
která má podnázev „U lišky Bystroušky“, do-
chází tak i ke změně loga Kulíšku. Možná už 
jste někdy zaslechli, že Kulíšek je nejmenším 
druhem sovy v Evropě. A protože chceme, 
aby rodinné centrum zapadlo do naší lesní 
rodiny, bude Kulíšek nově využívat logo sovy. 
Kvalitní a smysluplné trávení volného času 
má na člověka vysloveně blahodárný účinek. 
Děláme činnosti, které nám přináší radost, 
můžeme si odpočinout od každodenních 
povinností, setkáme se s lidmi, kteří jsou na 
stejné vlně, a ještě se něčemu zajímavému 
přiučíme.

V současné chvíli zůstává Kulíšek v původ-
ních prostorách, které jsou provizorní. Ny-
nější úpravy a investice budou co nejvíce 
ekonomické, protože jakmile bude dokončen 
projekt stavby nového Komunitního centra, 
bude se Kulíšek stěhovat do nových prostor, 
které naše možnosti a plány ještě více pod-
poří.
Naším cílem je také vytvořit Dětskou skupi-
nu pro děti mladší 3 let, které nemohou být 
přijaty do mateřské školy. O možnostech 
a podmínkách jednáme s příslušnými orgá-
ny a uvidíme, zda nové prostory otevření DS 
umožní. 
Jsme teprve na začátku, máme mnoho cílů 
a vizí a těšíme se na jejich postupnou reali-
zaci. 
Věříme, že i nadále bude Kulíšek důležitým 
partnerem pro všechny občany města Bystři-
ce. 

XXXŠKOLSTVÍ

Víte, že Kulíšek je nově provozován 
Mateřskou školou Bystřice?

Michal Hodík
starosta města Bystřice

Na základě žádosti ze strany provozovatele MC Kulíšek byla k 31. 8. 2023 schválena 
dohoda o ukončení nájemní smlouvy prostor, kde Kulíšek dlouhých 18 let působil. 
Tato skutečnost postavila město před velkou výzvu. Jak i nadále zajistit volnočasovou 
nabídku pro širokou veřejnost? Po mnoha jednáních a variantách se město rozhodlo 
tento úkol svěřit ředitelce mateřské školy, která se ho s potěšením ujala. Ve spolupráci 
s koordinátorkou Janou Pechovou a lektorkou Annou Rydyger tak vzniká staronové 
Rodinné centrum Kulíšek.  Věříme, že tento koncept bude úspěšný a přinese veřejnosti 
užitek. 

Mgr. Kateřina Reifová
ředitelka MŠ Bystřice

Spolky, které jsou neziskové a je v zájmu města jejich podpora (např. zahrádkáři, 
ochotníci apod.) budou nadále prostory zdarma využívat, jako tomu bylo dosud.

KULÍŠEK V NOVÉM „KABÁTĚ“
Text: Jana Pechová
Když přišla nabídka podílet se na pokračová-
ní tradice Kulíšku v Bystřici, neváhala jsem 
ani chvíli. 
Výchově a vzdělávání dětí jsem věnovala za-

tím svůj celý dosavadní profesní život. Tato 
práce mě naplňuje a v práci s dětmi vidím 
smysl, který má přesah.
Vystudovala jsem na vyšší odborné škole so-
ciální pedagogiku a dále pokračuji studiem 
na VŠ v oboru speciální pedagogiky. 

Jsem taky máma dvou dětí a vím, že pro 
dnešní rodiny s dětmi není vůbec jednodu-
ché skloubit rodinný život s životem profes-
ním a někdy i tím partnerským. 
Proto bych ráda navázala na dlouholetou tra-
dici Kulíšku, který díky úžasným předchůd-
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kyním, Radce Macháčkové s Vandě Pechové, 
má v našem městě nenahraditelné místo. 
Souhrou náhod máme s mou předchůdkyní 
Vandou i stejné příjmení Pechová, ač nejsme 
v žádném příbuzenském poměru a v Kulíš-
ku jsem dosud nikdy nepůsobila. Díky tomu 
jsem už v roli koordinátorky Kulíšku zažila 
velice humorné momenty, ale chápu, že si 
lidé na změnu tváří se shodným příjmením 
musí teprve zvyknout. 
Velkou zásluhu na tom všem má ale i měs-
to Bystřice, které v minulosti a nadále i nyní  
rodinné centrum maximálně podporuje. 
Je mi velkou ctí, že mohu v tomto projektu 
pokračovat a zároveň reagovat na současné 
potřeby rodin s dětmi. 
Velkou oporou pro Kulíšek je také jeho pro-
pojení s mateřskou školou. Paní ředitelka je 
zkušená pedagožka s mnohaletou praxí a její 
organizační schopnosti jsou obzvláště nyní 
v začátku nenahraditelné. 

Jsem otevřená vašim nápadům a nabídkám 
spolupráce. V současné chvíli hledáme kva-
litní lektory, kteří by rádi v Kulíšku rozšířili 
naši nabídku kroužků a kurzů pro veřejnost. 
Pokud máte zajímavou nabídku, neváhejte 
mě kontaktovat. 
Hledáme také sponzory, podporovatele 
a dobrovolníky, kteří mají chuť se na provo-
zování RC Kulíšek podílet. 
Budu se těšit na společná setkání.

ŠKOLSTVÍ

DiS. Jana Pechová
Koordinátorka Rodinného 

centra Kulíšek

Souhrou náhod máme s mou předchůdkyní Vandou 
i stejné příjmení Pechová, ač nejsme v žádném pří-
buzenském poměru a v Kulíšku jsem dosud nikdy 
nepůsobila. Díky tomu jsem už v roli koordinátorky 
Kulíšku zažila velice humorné momenty, ale chápu, 
že si lidé na změnu tváří se shodným příjmením 
musí teprve zvyknout. 

KONTAKT

Tel. č.: +420 724 385 073
Rodinné centrum Kulíšek:
info@rckulisek.cz
Kroužky a kurzy:
krouzky@rckulisek.cz 
www.rckulisek.cz
Najdete nás na Facebooku
i na Instagramu.

Plánovaná nabídka služeb:
hlídání dětí, herna pro děti pro veřej-
nost, pronájem prostor, kroužky, kur-
zy, besedy, vzdělávací akce pro širokou 
veřejnost, swap apod. Nabídku budeme 
postupně rozšiřovat dle preferencí a 
potřeb veřejnosti.

Volnočasové aktivity spouštíme od 
října 2023 na I. i II. pololetí. Podrob-
né informace o nabídce naleznete na 
https://www.msbystrice.cz/krouzky-a-
-kurzy-1/
Rodinné centrum otevíráme od 1. 11. 
2023, současné prostory musíme zre-
novovat. 
Herna pro rodiče s dětmi bude otevře-
na od 1. 11. 2023, podrobnosti o ceně a 
registraci na https://www.msbystrice.
cz/rodinne-centrum-kulisek/

OHLÉDNUTÍ ZA KULÍŠKEM
Text: Vanda Pechová
Přátelé, kamarádi a příznivci mateřského 
centra Kulíšek. Možná to zní trochu nostal-
gicky, ale letos oslavil Kulíšek osmnáctiny 
a stal se dospělákem. V roce 2005, kdy jsem 
stříhala pásku v nově vymalovaných prosto-
rech spolu s panem starostou Rohelem, jsme 
byli plni nadšení a díky první dotaci od Po-
sázaví jsme věřili, že dodržíme následujících 
pět let našich plánů. I to se zdálo mnohým 
nemyslitelné. Ale znáte to. Kde je nadšení, 
vesmír udělá vše proto, aby vám pomohl. Již 
v prvních měsících vznikl základ celoročních 
akcí, jež byly inspirací i pro okolí – Večery 
s…, které se odehrávaly u kašny nebo u Jele-
na (stálice Štěpán Kojan své prázdninové vy-
stoupení již táhne také 18 let), Pyžamový can- 
drbál, Vítání jara, Pochod za velikonočním 
zajícem, Pohádkový les, Pochod za brambo-
rou, Bystřická šlápota, Halloween se svatým 
Martinem a rozsvěcení vánočního stromu. 
O prázdninách se začaly konat první pří-
městské tábory a děti mohly několikrát do 
roka přespat v Kulíšku, k čemuž tradičně pa-
třily palačinkové orgie. Vznikly první kroužky 
vaření, cvičení, tancování a tvoření. Byl zalo-

žen divadelní festival Ludvíka Němce. 
Aby vše nezůstalo jen na papíře, od září 2005 
přišla do Kulíšku dnes již neodmyslitelná po-
sila Radka Macháčková. Díky ní se sen stal 
realitou a s energií sobě vlastní vtiskla vše-
mu dění nenapodobitelný styl. Přes všechny 
problémy, světlé i tmavší dny, uháněl Kulíšek 
plnou parou. Stal se kulturně-společensko-
-hravým centrem. Dveře byly otevřené kaž-
dému bez ohledu na věk či zájem. Seniorky 
si přišly vypít své kafíčko a zavzpomínat, 
děvčata zacvičit jógu, naučit se zdravě vařit 
nebo ušít kožené botky, pánové potrénovat 
box a posílit svaly. V Kulíšku našel zázemí 
i divadelní soubor Chodidlo, jehož členové 
byli vždy součástí a tvořili základnu všech 
akcí. Představa, že Kulíšek bude místem se-
tkávání, propojování a seznamování bystřic-
kých i mimobystřických, se naplnila. Kulíšek 
přinesl mnoho radosti, poznání, zážitků, se-
berealizace, „proslavil“ Bystřici i za hranice 
města. 
Co říci závěrem? Bylo mi ctí být součástí. 
Určitě by se mi nepodařilo vyjmenovat všech-
ny, kteří se podíleli na dění a všech akcích. 
Za všechny děkuji vedení města Bystřice, 
které nad námi drželo vždy ochrannou ruku. 

Především panu Rohelovi. Věřil nám, že to 
dokážeme. Dále Posázaví o.p.s., tedy hlavně 
Bohunce a Vaškovi, za dlouholetou podpo-
ru. Ze všech nejvíce děkuji Radce. Byla tím 
nelepším parťákem, naprosto spolehlivým, 
precizním a kreativním. Tvoření a vymýšle-
ní akcí byla vždy ohromná zábava. Dokázala 
nemožné, nebála se žádné výzvy. Ono něco 
vymyslet není takový problém, ale Radka do-
kázala i nemožné zrealizovat. Radu, děkuji, 
že jsem ti mohla asistovat při realizaci mých 
snů. 
A nyní, kdy jsem se náležitě dojala, bych 
ráda oznámila, že jsem štafetu předala dál. 
Kulíšek lehce převlékl kabátek. Stalo se 
z něj RODINNÉ CENTRUM KULÍŠEK. Pod-
statně omladil a pod vedením Jany Pechové 
(shoda příjmení je čistě náhodná) a záštitou 
MŠ Bystřice nakročil na novou a profesionál-
nější cestu. Myslím, že nový pohled, techno-
logická zdatnost, záštita zkušené organizace 
jsou zárukou, že Kulíšek vykročil ve vyšším 
„levlu“. Moc přeji Janině, aby ji práce v Ku-
líšku naplňovala a dělala jí radost. Všem Bys-
třičákům přeji, aby si v Kulíšku našli to své. 
A já budu zpovzdálí držet palce a těšit se 
z toho, jak nám ten Kulíšek vyrostl.
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Dopis rodičům k začátku nového
školního roku 2023/2024

Text: Jana Servusová, ředitelka ZŠ Bystřice

Vážení rodiče, letní prázdniny jsou definitivně za námi. My ve škole máme za sebou hektický 
přípravný týden se dvěma školeními, dvěma dlouhými poradami a spoustou příprav a 
uklízení. V tuto chvíli, kdy píšu tento text (pátek 19:00), ještě školou drnčí vrtačky pánů, 
kteří dokončují montáž nových tabulí.

Co je ve škole nového? Přes prázdniny jsme 
pořídili a instalovali čtyři nové interaktiv-
ní displeje a pět nových bílých tabulí, dvě 
(letošní druhé) třídy jsme vybavili novými 
lavicemi. Učitelské stoly jsou ve všech tří-
dách na 2. stupni vybaveny novými stolní-
mi počítači, které usnadní výuku a obslu-
hu školního informačního systému a snad 
trochu prodlouží životnost notebooků, 
které jsou pro učitele nezbytné v čase pří-
pravy ve sborovně i doma. Vymalovali jsme 
vstupní vestibul a tři učebny, svépomocí 
provozních zaměstnanců i pedagogů pro-
vedli velkou spoustu drobných oprav a vy-
lepšení. Péče našich štětců se dočkala také 
školní aula – pyšní se světlým zábradlím a 
nově natřenými vitrínami, z nichž některé 
jsme využili pro vytvoření všem přístupné 
žákovské knihovny. Všechny tyto úpravy a 
nákupy jsme provedli díky finanční podpo-
ře města Bystřice, našeho zřizovatele, a to 
z každoročního příspěvku a z financí na-
střádaných v investičním fondu. I na příští 
rok plánujeme další zvelebování prostředí, 
v němž se naše děti vzdělávají – jsme ale 
jako všechny oblasti současné společnosti 
ve svých snech a přáních limitováni tím, co 
umožní ekonomická situace. Ty z vás, kte-
ří pracují ve společnostech, jež mají ve své 
kultuře zakotvené poskytování sponzor-
ských darů, prosím o případný tip – ráda 
vašim kolegům zkusím vysvětlit, proč pod-
pořit právě nás. Pokud nás můžete pod-
pořit přímo vy např. ze svého podnikání, 
bylo by to rovněž skvělé – město Bystřice 
se rozvíjí v mnoha oblastech a nám je jasné, 
že nemají jen školu. Rádi vám pochopitel-
ně případně vystavíme potvrzení o daru ke 
snížení vašeho daňového základu. 
Na konci školního roku jsme dokončili pro-
jekt Šablony 3, který nám umožnil velkory-
sou podporu žáků na 1. stupni v oblasti do-
učování, zaplatil některým třídám zajímavý 
projektový den ve škole i mimo ni, podpořil 
naše inovativní učitele v tandemové výuce 
(při ní jsou ve třídě přítomní dva učitelé a 
navzájem spolupracují tak, aby hodina bě-
žela co nejlépe a nikdo přitom nezůstával 

pozadu) a také jsme z přiděleného balíčku 
financí mohli obohatit naše výukové digi-
tální zdroje, nakoupit tablety do výuky na 
obou stupních a kvalitní kopírku pro pří-
pravu materiálů do třídy.
V letošním roce začneme čerpat šablony 
nesoucí název OP JAK. Ty jsou zaměřené 
hlavně na vzdělávání pedagogů a zavádění 
inovací do výuky, což s naším týmem ne-
bude žádný problém, už teď mají spoustu 
úžasných nápadů, jak vyučování zpestřit a 
zefektivnit. Máme v projektu napsaných i 
šest setkání pro rodiče s daným cílem se-
známit se s aktuální filozofií vývoje školství 
a vzdělávání (zní to nudně, ale bude to ur-
čitě zábava!) – s nimi chceme začít od dru-
hého pololetí tohoto roku a moc doufáme, 
že nás v tom nenecháte a přijdete!
Z fondu Prevence Středočeského kraje 
jsme na základě žádosti obdrželi více než 
80 000 Kč na preventivní programy – ka-
ždou třídu tak v příštím roce čekají tři se-
tkání s kvalifikovanými lektory, zaměřená 
na posilování dobrých vztahů a získání 
znalostí a kompetencí nutných k odolání 
nástrahám současného světa.
Také vás už teď informuji, že s jistotou bu-
deme mít Vánoční den s výstavou (prav-
děpodobně 14. 12.) a potom větší akci pro 
veřejnost v květnu (předpokládáme termín 
11. 5., neboť sobotu 18. 5. nám „vyfoukl“ po-
chod Praha-Prčice). Musíme totiž oslavit 
90 let naší nádherné budovy, takže se mů-

žete těšit na den otevřených dveří s kom-
pletní prohlídkou školy, možností občerst-
vení, na kulturní obohacení v podobě Jarní 
akademie a další spoustu překvapení.
Kvůli rodinnému plánování vás asi zají-
mají ředitelská volna, na něž vždy ve škole 
plánujeme práce, které v běžném provo-
zu nejsou možné. Pište si proto, prosím: 
29. září (pátek) a 2. a 3. květen (čtvrtek, 

Nový školní rok je 
před námi a vaše děti 
jsou zase o kousek 
dospělejší. Není to 
s nimi vždycky lehké, 
ale stojí to za to. 
I nám to za to stojí.
Pokud byste měli zá-
jem o osobní setkání, 
jsme tady pro vás.
V letošním roce bude-
me všichni učitelé trá-
vit každé pondělí ve 
škole až do 15:30 a vy 
můžete počítat s tím, 
že vám budeme 
k dispozici.
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pátek). Snad si volno navíc budete moci 
s dětmi užít i vy!
V letošním školním roce nás také čekají 
novinky v personální oblasti: své působiš-
tě se rozhodla změnit paní učitelka Alena 
Stibůrková (jíž děkujeme za mnoho let uči-
telské práce), jinak je původní tým celý „po 
kupě“. V zájmovém vzdělávání nás určitě 
v mnohém obohatí paní vychovatelka Mi-
roslava Jirovská, roli vychovatelky si vy-
zkouší také nesmírně akční paní asistentka 
Kateřina Černá. Dvě původní asistentky 
pedagoga pyšnící se vysokoškolským di-
plomem, paní Ing. Hana Vanišová a paní 
Bc. Eliška Tůmová, letos udělají první 
krůčky ve svých nových učitelských 
botách. Všem přejme, ať se jim práce 
dobře daří!
V rozvrhu někteří z vás na 2. stupni vidíte 
také nové jméno Mgr. Bc. Matěje Rašovské-
ho, MBA. Pan Rašovský je novou posilou 
především pro mě a jako druhý zástupce 
se ujme hlavně správy projektů, budovy a 
technických záležitostí. Do našeho týmu se 
nejen svými kompetencemi skvěle hodí, má 
navíc i jako učitel velmi užitečnou aprobaci 
M–Tv–výchova ke zdraví–pedagogika, tak-
že je pro nás další jistotou v oblastí zajiště-
ní kvalitní, odborně vedené a aprobované 
výuky. Vím, že ZŠ Bystřice vždy fungovala 
i s jedním zástupcem, od roku 2022 je nic-
méně možné vedoucí role ve školách roz-
dělovat i jinak. Vzhledem k tomu, že každý 
ředitel i zástupce zůstává i ve funkci nadále 
učitelem, řídíme školu jen ve zhruba dvou 
třetinách úvazku – a to je na „firmu“, která 
se stará o více než 1000 klientů (dětí a ro-
dičů), pronájmy, údržbu rozsáhlého areá-
lu, stravování 500 lidí denně a má téměř 60 
zaměstnanců, opravdu náročné. Věřím, že 
i případným skeptikům se ukáže, že ten-

to několik měsíců připravovaný krok bude 
škole k prospěchu.
Poslední novinkou jsou u nás úpravy škol-
ního řádu a školního vzdělávacího pro-
gramu. Oba dokumenty, schválené 31. 8. 
2023 Školskou radou, máte k dispozici 
od 4. září na webových stránkách naší ško-
ly. V ŠVP byla jednak od 4. do 9. ročníku 
zavedena nová informatika podle reformy 
rámcového vzdělávacího programu, dále 
byly také přidány digitální kompetence do 
výuky téměř všech ostatních předmětů. 
Pokud byste měli pocit, že úplně nerozu-
míte tomu, co se to vaše dítko v informati-
ce teď učí (např. málo textového editoru a 
hodně různého strategického promýšlení, 
a dokonce i jednoduché programování), 
nezoufejte, nejste sami. Zkuste si prosím 
projít informace na webových stránkách 
www.imysleni.cz, a kdyby to nepomohlo, 
dejte nám vědět. Sami sice s tímto no-
vým učivem začínáme, ale ledacos už jsme 
v rámci nutných příprav pochopili a rádi to 
s vámi probereme.
Je toho ještě mnohem víc, co bych s vámi, 
milí rodiče a ostatní čtenáři tohoto tex-

tu, chtěla sdílet. Pokud byste měli zájem 
o osobní setkání, jsme tady pro vás. V le-
tošním roce budeme všichni učitelé trá-
vit každé pondělí ve škole až do 15:30 h a 
vy můžete počítat s tím, že vám budeme 
k dispozici. Jen vás prosíme o včasné infor-
mování, že máte v plánu přijít (sami nebo 
s dítětem) – na pondělky si plánujeme 
i společné vzdělávání a také se budeme 
věnovat dětem, které potřebují dopomoc, 
a potřebujeme si vás zařadit do programu. 
Pokud se vám pondělky nehodí, volejte, 
pište, najdeme určitě i jiný den v týdnu.
Letos máme také ve všech třídách zaha-
jovací třídní schůzky (první třídy 11. 9., 
ostatní třídy 18. 9. – hodinu vám sdělí tříd-
ní učitelé). Pokud byste měli zájem se při 
této příležitosti zastavit v ředitelně, rádi 
vás uvidíme.
Nový školní rok je před námi a vaše děti 
jsou zase o kousek dospělejší. Není to 
s nimi vždycky lehké, ale stojí to za to. 
I nám to za to stojí – je pro nás čest, že mů-
žeme vaše děti doprovázet kousek jejich 
cesty do dospělosti. Děkuji vám, že nám 
tuto příležitost poskytujete a děti posíláte 
právě do ZŠ Bystřice. Přejme si vzájemně 
hodně sil, trpělivosti a inspirace, abychom 
poskytli našim dětem – žákům to nejkrás-
nější dětství. Protože jen takové si zaslouží, 
vždyť jsou naše.

Nové šablony jsou 
zaměřené hlavně 
na vzdělávání pedago-
gů a zavádění inovací 
do výuky, což s naším 
týmem nebude žádný 
problém, už teď mají 
spoustu úžasných 
nápadů.

Bohuslav Hora
zástupce ředitelky

Mgr. Bc. Matěj Rašovský, MBA 
zástupce ředitelky

Autorka fotografie: Denisa Říhová, PR města Bystřice
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Divadelní odpoledne s KOPREM
Text a foto: Vendula Šípková, MKIC Bystřice

Divadelní odpoledne s improvizačním 
uskupením s názvem KOPR (Klub OPrav-
dových Rarit) se konalo 11. července 
na Ješutově náměstí u kašny. Tým vznikl 
v Praze a za dobu jeho existence jím prošlo 
spoustu dnes již zkušených hráčů a diva-
delníků. Improvizace vznikala na témata 
od diváků. Lidé se zasmáli a zažili skutečné 

napětí. Neexistoval vůbec žádný scénář. 
První část byla věnována dětem, kdy se za-
hráli pohádky podle jejich přání. V druhé 
části večera jsme již mohli vidět skutečnou 
improshow, kde také jediným cílem vy-
stoupení bylo pobavení diváků. A to se 
účinkujícím povedlo na sto procent.

Divadelní tábor měl obrovský úspěch!
Text a foto: Radek Sedlmaier

Divadelní tábor měl obrovský úspěch! 
V pondělí 10. července ráno byl zahájen 
příměstský divadelní tábor. Mladí nadšení 

herci se pod vedením Radky Macháčkové, 
Denisy Cermanové a Radka Sedlmaiera 
s radostí pustili do pohybové průpravy a 

základů herectví. Na programu byla také 
velká divadelní výzva – rozhodli jsme se 
hrát představení Šípková Růženka! S úsmě-

7 pádů Honzy Dědka na Zámku Líšno
Text a foto: Vendula Šípková, MKIC Bystřice

Ve čtvrtek 13. července 2023 se v amfite-
átru na Zámku Líšno uskutečnila známá 
talkshow 7 pádů Honzy Dědka, která se 
stala oblíbencem televizního i živého pu-

blika. Představení bylo vyprodané. Divá-
ci navíc využili příležitosti a prohlédli si 
krásný areál zámku. 
Pod vedením novináře, moderátora Honzy 
Dědka, který dokáže navodit bezprostřední 
a zároveň příjemně uvolněnou atmosféru, 
se zaplněnému amfiteátru představil di-
vadelní, filmový a televizní herec Robert 
Jašków, jehož komediálnost vyvolávala sal-
vy smíchu od začátku do konce.
Jako další vystoupila česká herečka, mode-
rátorka, choreografka a bývalá krasobrus-
lařka Dana Morávková, která vzpomínala 

na své dospívání a přítomné hosty bavila 
povídáním o svých prvních intimnostech 
a o prvním setkání s manželem Petrem 
Maláskem.

Poděkování za 7 pádů Honzy Dědka
Text: M. Kadlecová s rodinou a přáteli 

Děkujeme městu Bystřice a MKIC Bystři-
ce za perfektní kulturní a estetický zážitek 
v podobě představení 7 pádů Honzy 
Dědka. Skvělá, velice povedená zábavná 
show s jeho hosty byla vítaným zpestřením 
prázninových dnů. Při vstupu do areálu 
zámku nás zaujal opravený vstupní portál, 
u něhož návštěvníky osobně vítala ředitel-

ka Městského kulturního a informačního 
centra Radomila Macháčková spolu s dal-
šími dámami z MKIC.
Zámek i přilehlé budovy dostaly nové fasá-
dy a park je již částečně obnovený. Všichni 
přítomní, mezi nimiž jsme zahlédli i sta-
rostu Michala Hodíka s chotí, mohli během 
krásného počasí vše v klidu prohlédnout 

a vychutnat si zámeckou atmosféru ještě 
před zahájením programu.
Všichni si povídají, fotografují, mohou zajít 
na příjemné občerstvení, profesionálně 
připravená scéna a pro diváky navíc i polš-
tářky na lavicích v hledišti. Honza Dědek 
vstupuje na pódium, je zcela vyprodáno... 
Děkujeme za nádherný večer!
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vy na tvářích jsme se pustili do plánování 
a zkoušení scén, aby naše vystoupení bylo 
co nejpovedenější. Došlo i na vymýšlení 
a přípravu hudebního videoklipu s témati-
kou ikonického filmu Lovci duchů.
V průběhu divadelního tábora nechybě-
lo ani bohaté stravování a skvělé obědy 
ve školní jídelně.
A dokonce ani absence elektrického prou-
du nám nezkazila náladu. S chutí jsme 

zvládli první den i bez moderních techno-
logií.
Úterý se stalo symbolem plné kreativity 
a radosti. Naše jeviště bylo obklopeno pří-
jemným stínem, který se ukázal jako ideál-
ní místo pro hudebně pohybový workshop 
s talentovanou Terezkou Macháčkovou. 
Tančili jsme, hráli na hudební nástroje 
a objevovali nové způsoby, jak vyjádřit 
emoce skrze hudbu.
Středa patřila uměleckým aktivitám. 
Arteterapie a automatické kresby byly 
nádhernou cestou, jak se vyjádřit a pro-
zkoumat vlastní kreativitu. Večer nás če-
kalo vzrušující dobrodružství, přespávačka 
v prostorách divadla U Jelena. Naše tábo-
rové divadlo ožilo nespočtem scének, do-
šlo na strašidelnou bojovku, veselé karaoke 
a diskotéku. Nechyběla ani filmová pohád-
ka, která nás uchvátila do poslední minuty.
Abychom se neomezili pouze na jeviště, 
vyrazili jsme na návštěvu stadionu v Bys-
třici, kde jsme si zasportovali.
Pátek započal dopoledními zkouškami 
na naše závěrečné představení, které ná-
sledně ukončilo náročnou pětidenní práci 
všech táborníků a vedoucích. V 16:00 ho-

din jsme s nadšením přivítali  naše pod-
porovatele, abychom zakončili divadelní 
tábor nádherným představením „Šípková 
Růženka“ a následným premiérovým pro-
mítáním videoklipu „Lovci duchů”.
Taktéž jsme plni radosti oznámili, že 
od nového školního roku budeme provozo-
vat divadelní dramatický kroužek pro naše 
talentované herce a herečky. Rádi přivítá-
me každého, kdo má zájem o svět divadla 
a chce rozvíjet své herecké dovednosti. 
Dramatický kroužek začne 11. září v 17 ho-
din v Divadle U Jelena v Bystřici. Je určen 
pro děti 6-12 let. Čekají vás základy herec-
tví, jevištní pohyb, kostýmy, recitace, vůně 
líčidel, šatny, loutek a také slávy. Zájemci 
se mohou hlásit na e-mailovou adresu: 
radomilamachackova@mkicbystrice.cz 
nebo volejte na tel. číslo 602 438 454.
Tímto bychom rádi vyjádřili velké poděko-
vání všem dětem, rodičům a všem, kdo se 
na našem divadelním táboře podíleli. Bylo 
to nezapomenutelných pět dní plných 
umění, přátelství a zábavy. A také s úsmě-
vem na tváři, že se za rok zase uvidíme. 
Loučíme se s letošním nezapomenutelným 
divadelním táborem. Ahoj!

Koncerty u kašny
Text a foto: Vendula Šípková, MKIC Bystřice

Tradiční středeční setkání při muzice od-
startovala u kašny v Bystřici na Ješutově 
náměstí ve středu 19. července skupina 
Melissa, která pochází z Kutné hory a divá-
ci si užili skladby ovlivněné historií. 
O druhé vystoupení série koncertů u kaš-
ny se postarala country kapela Šlahouni 
z Vlašimi. Ta na naší country, folkové a 
bluegrassové hudební scéně působí od 
roku 1982. Ve středu 26. července zahrála 
v Bystřici směs hitů, známých především z 
posezení u táborových ohňů. 
Koncert Štěpána Kojana, který se konal 
2. srpna, byl kvůli dešti přesunut do diva-

dla U Jelena. Byl to skvělý večer, plný pís-
ní, povídání a vzpomínání. Kdo přišel na 
koncert včas, pohodlně se do sálu vešel a 
zažil atmosféru, která už se nikdy nebude 
opakovat.
9. srpna přijeli do Bystřice skvělí muzikan-
ti z Tábora, skupina Flyingparties. Mohli 
jsme slyšet hudbu od 60. let až po součas-
nost. Osu skupiny tvoří zpěvák a kytarista 
Josef Dušek, s mnohaletými zkušenostmi 
z pražské a brněnské muzikálové scény. 
a Ivan Kubát, zpěvák a kytarista s neméně 
bohatou minulostí. Populární songy nejen 
posledních let zněly celým Ješutovým ná-

městím.
Ve středu 16. srpna se konal poslední kon-
cert ze série letních bystřických setkání 
u kašny. Vystoupili na něm Majda Čejková a 
Ondřej Vidrna. Představili publiku své ob-
líbené písničky z minulých let i ze součas-
nosti. Nechyběly hity Čejkabandu. Lidé si 
užili příjemný baladický podvečer v dopro-
vodu sympatické dvojice a známých písní-
ček.
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Rukojmí bez rizika
Text a foto: Vendula Šípková, MKIC Bystřice

Představení Rukojmí bez rizika se konalo 
ve čtvrtek 10. srpna v amfiteátru Zámku 
Líšno. Ženami obdivovaný spisovatel Marc 
Besson (v podání herce Václava Vydry), je-
hož doménou je tzv. červená knihovna, již 
delší dobu nemá o čem psát. Nic mu nejde, 
nic ho nebaví a domnívá se, že je v bezvý-
chodné situaci. Sebevražda se v tu chvíli 
jeví jako nejlepší možný nápad. Ovšem jen 
do okamžiku, než se k ní odhodlá… 

Vedle Václava Vydry jsme v této francouz-
ské komedii s kriminální příchutí mohli 
vidět také Jana Šťastného, jeho manželku 
Barboru Petrovou Šťastnou a další.  Herec 
Jan Šťastný ve hře představoval kamaráda 
spisovatele, kterého vyrušil před spáchá-
ním sebevraždy. Spolu se domluví, že se 
na společnou sebevraždu pěkně připraví 
a dají si nejdřív dobrou snídani. Nakonec 
tato komedie rizikem nebyla! 

Diváci se skvěle bavili a už teď se těší na 
další zajímavé kousky, které jim nové Kul-
turní léto v Líšně přinese.

Pohádka z budíku
Text a foto: Vendula Šípková, MKIC Bystřice

Na Ješutově náměstí v Bystřici se 22. srpna 
uskutečnilo vtipné divadelní představe-
ní Teátru Pavla Šmída s názvem Pohádka 
z budíku. Podivný učitel Zeitmann cestuje 
po světě a vyučuje nový předmět – časopis. 
Učí, jak zacházet s časem, aby nás dobře 
vedl na cestě životem. Vypráví pohádku 

o dvou bratrech Pospícháčkovi a Loudáč-
kovi, kteří se vydají hledat čas, aby se ho 
zeptali, jak to s ním vlastně je. 
Komunikativní představení s písničkami a 
milým humorem pobavilo nejen děti, ale i 
jejich přítomné rodiče.

Bystřicefest velkolepě zakončil prázdniny
Text: Radomila Macháčková – ředitelka MKIC Bystřice

V sobotu 26. srpna se v Bystřici konal tra-
diční Bystřicefest – rodinný festival. Sa-
motný název festivalu dokazuje to, že pes-
trý program festivalu byl poskládán tak, 
aby potěšil opravdu celou rodinu. Malým 
dětem zazpívali Čiperkové, se kterými se 
mohly děti i vyfotit. Když na podium vstu-
poval Tary a Jay, tak je jejich mladí fanoušci 
vítali nadšeným potleskem a málem zbou-
rali plot před pódiem. Takové nadšení už 
jsem dlouho neviděla. Oba sportovci se se 
svými fanoušky a obdivovateli pak celé od-

poledne fotili a děti jim nadšeně na louce 
ukazovaly, jaké skoky a salta se od nich na-
učily. Poté vystoupil Thom Artway a Band, 
zpěvák, který svým hlasem dokázal pohla-
dit snad každého diváka napříč generace-
mi. O další várku muziky se postaral Eddie 
Stoilow, jeho moderní poprock si lidé moc 
pochvalovali. 
Počasí festivalu přálo a diváci využíva-
li i doprovodný program, malování na 
obličej, tetování a největší zájem byl 
o skákací hrady. Hojně navštěvován byl 
dětský koktejlový bar a stánek MKIC, v kte-
rém jsme nabízeli turistické vizitky, pro-
pagační materiály o Bystřici a občerstvení 

od regionálních dodavatelů. Celý odpoled-
ní program moderoval Aleš Růžička – zuři-
vý reportér rádia Impuls.
Všichni jsme se těšili na večerní koncert 
Moniky Absolonové s Boom bandem Jiřího 
Dvořáka. Koncert překazil silný déšť, kdo 
s deštěm počítal, stál pod pódiem v pláš-
těnce nebo pod deštníkem. Koncert to byl 
moc vydařený a těší nás, že Monice se u nás 
v Bystřici moc líbilo. Děkuji všem divákům 
a celému mému týmu za skvělou spoluprá-
ci. Bez vás si Bystřicefest nedokáži před-
stavit. Též bych chtěla poděkovat partne-
rům akce: DZV NOVA, a.s., Petr Šach 
Stavební s.r.o., Elmoz Czech s.r.o. a 
Vosa-mvs, s.r.o.
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Zprávy z technických služeb
Text a foto: Tomáš Semrád, jednatel společnosti Služby Bystřice s. r. o.

Vážení spoluobčané, skončily prázdniny a s létem je veta. Je úsměvné, jak nám občas zůstane na některé události 
světa dětský pohled. Podzim přeci začíná až 23. září v 8:50, kdy nastává opět rovnodennost. Pro většinu z nás 
ale tak nějak končí léto s příchodem prvního dne ve škole. Opět se nám tedy začnou zkracovat dny a pomalu se 
prodlužovat rukávy a nohavice, až stejně skončíme u druhé, potažmo třetí vrstvy oblečení v pozdní odpolední 
tmě. Doufám tedy, že to „podzimní léto“ vydrží s vysokými teplotami dostatečně dlouho, abychom ho mohli 
nazývat létem „babím“, a pak snad přijde teplý a slunečný podzim. 

KOMUNÁLNÍ ÚDRŽBA
V době letních prázdnin pracovníci služeb 
přeskakovali od zeleně k mobiliáři a zase 
nazpět. Bylo potřeba pravidelně sekat a zá-
roveň řešit převozy nádob, ohrazení, sta-
nů atd. V průběhu prázdnin a začátku září 
jsme rozváželi a sváželi materiál na různé 
kulturní akce ve městě i v osadách. 
Probíhala pravidelná zálivka, pokud nám 
s tím nepomohl déšť. V průběhu léta byly 
vyměněny některé nádoby na tříděný od-
pad, které již byly opotřebovány nebo po-
škozeny a nebylo možné je obsluhovat při 
svozu. Byly vyměněny některé koše na od-
padky, které se unavily neustálým ohýbá-
ním a mačkáním našich silných spoluob-
čanů. Byly částečně opraveny zastávky na 
autobus, které se zřejmě nudí a samy si 
odhazují prkna z výplní. A když už vážně 
nevědí coby, tak si samy rozbijí skla. Anebo 
se nenudí ty zastávky, ale někdo jiný. Opra-
víme zbytek, hned jak bude materiál. 
Byly instalovány nové bezpečnostní prvky 
včetně brány s oplocením, schodů, nájezdů 
a dalších souvisejících dílů do venkovních 
prostor mateřské školy. 

Přes prázdniny byly načipovány již té-
měř všechny zaplacené nádoby a označe-
ny rozlišovací samolepkou pro usnadnění 
svozu. Nádoby jsou striktně sváženy dle 
harmonogramu. Upozorňujeme, že nádo-
by, u kterých nebude možné uzavřít víko, 
nebudou svezeny a budou ponechány bez 
náhradního svozu na místě. Stejně jako 
nebudou svezeny nádoby, ve kterých bude 
jiný odpad než směsný komunální. Tříděné 

složky do běžné nádoby na směsný komu-
nální odpad nepatří. 

SBĚRNÝ DVŮR
Sběrný dvůr je pro občany města otevřen 
v letní otevírací době. Aktuální informa-
ce naleznete vždy na našich stránkách 
www.tsbystrice.cz a jsou distribuovány 
i přes náš facebookový profil. K oddělené-
mu sběru dřeva přibyl nově oddělený sběr 
polystyrenu, který dále třídíme na bílý a 
šedý. Obojí je možné odevzdat bezplatně 
ve sběrném dvoře do připravených nádob 
a kontejnerů. 

HŘBITOVY A SPRÁVA HŘBITOVŮ
Pokud si nejste jistí platností smlouvy 
o nájmu hrobového zařízení nebo nemáte 
k dispozici nájemní smlouvu, je možné 
si zaplacení zkontrolovat u nás v systé-
mu. Prosím, kontaktujte nás na e-mailové 
schránce hroby@tsbystrice.cz nebo na tele-
fonním čísle 733101051 v čase 8:00-12:45. Pro 
zjištění stavu je nutné znát číslo hrobového 
místa a o který hřbitov se jedná, nebo jiné 
identifikační údaje, aby bylo možné hrob 
dohledat.
V případě, že uvažujete o ukončení nájmu 
a likvidaci hrobového zařízení (hrobu, 
hrobky), dejte nám prosím vědět. Na pod-
zim proběhne další úklid hřbitovů, v rámci 
kterého jsme schopni vám za sníženou cenu 
zajistit likvidaci i odvoz materiálu (betonové 

a kamenné části) včetně zarovnání zeminy 
do původního stavu.

TEPELNÉ HOSPORÁŘSTVÍ,
KOTELNA
Kotelna je připravena k provozu ve stej-
ném režimu jako minulý rok. V průběhu 
léta bylo naskladněno palivo. V době uzá-
věrky tohoto čísla čekáme na dodávku no-
vých měřičů tepla od dodavatele Siemens 
Germany.

VÝHLED DO BUDOUCNA
V období nastávajícího podzimu bude po-
malu docházet k útlumu běžného sekání 
trávy. Bude zahájena podzimní údržba 
krajnic a opravy značení spolu s ostatním 
mobiliářem.

SLUŽBY

Otevírací doba sběrného dvora do 31. 10.

PONDĚLÍ 8:00-11:30, 12:00-15:30

ÚTERÝ  8:00-11:30, 12:00-15:30

STŘEDA  8:00-11:30, 12:00-17:30

ČTVRTEK 8:00-11:30, 12:00-15:30

PÁTEK  8:00-11:30, 12:00-15:30

SOBOTA  9:00-12:00

Venkovní prostory mateřské školy

Nová brána Mateřské školy Bystřice
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Město Bystřice se letos spojí se dvěma sou-
sedními Zdravými městy – Benešovem a 
Týncem nad Sázavou, v rámci veřejné akce 
„Jde to i bez aut“. Trojlístek Zdravých měst 
zve účastníky, aby nechali auta doma a pod- 
nikli výlet v sobotu 23. září 2023 a navštívili 
Benešov, Bystřici a Týnec nad Sázavou, kde 
je v místních informačních centrech čeká 
malá odměna. Cestou mohou navštívit zají-
mavá místa či akce. Účastníky, kteří budou 
mít za cíl Týnec nad Sázavou, čeká např. od 
14:00 Keltský den u týneckého hradu nebo 
se mohou projít a odpočinout si na příjem-

né krátké stezce podél nábřeží Sázavy. Na 
své cestě v dalších destinacích mohou na-
vštívit např. kuličkovou dráhu v Benešově či 
bosostezku v Konopišti u Amfiteátru. U nás 
v Bystřici lákáme na retro hry na Ješutově ná-
městí a komentované prohlídky loutkového 
divadla, které začínají v časech: 10:00, 11:00, 
13:00, 14:00.
Jak bude celá akce probíhat? Účastníci si 
v informačním centru ve startovacím městě 
vyzvednou účastnickou kartu a vydají se na 
cestu pěšky, na kole, koloběžce nebo třeba 
na koni, jen ne automobilem. Mohou využít 

i hromadnou dopravu. Výlet si mohou naplá-
novat do jednoho Zdravého města nebo klid-
ně obejít všechny tři. V každém informačním 
centru dostanou účastníci razítko do karty. 
V koncovém městě odevzdají účastnickou 
kartu a obdrží malou odměnu. 
Tato akce vznikla na podporu zvýšení pově-
domí občanů o udržitelné mobilitě a řešení 
ch šetrných ke klimatu a životnímu prostředí. 
Navazuje na celoevropskou kampaň Evrop-
ský týden mobility, kterou koordinuje v ČR 
Ministerstvo životního prostředí.  

Jde to i bez aut?
Text: Alena Pivoňková, koordinátorka Zdravého města Týnec nad Sázavou a MA21,

Denisa Říhová, PR města Bystřice

Devátého července byl opět velmi teplý 
den. Je neděle a jako každým rokem pouťo-
vá. Zábavné atrakce pro děti zaplnily náves. 
Díky lípám zde mají děti na zábavu příjem-
ný stín. U stánku s občerstvením teče limo-
náda a pivo proudem. Pohodu nám ovšem 
kazí několikahodinový   „štrúdl aut“, který 
se táhne přes naší vísku díky dopravní ne-
hodě někde u Bystřice.   Kdo vydržel úpor-
né vedro a přišel v podvečer do kostela, 

udělal dobře. Užil si nejenom příjemný 
chládek, ale především tóny saxofonů. Ho-
dinový koncert Zámeckého saxofonového 
kvarteta pod vedením Josefa Žemličky bylo 
úžasné poslouchat. Poděkováním pro účin-
kující byl závěrečný potlesk všech, kteří 
kostel sv. Markéty navštívili. Budeme se tě-
šit na další z řady koncertů pořádané u nás 
v Ouběnicích. Za podporu děkujeme městu 
Bystřice a MKIC.  

Pouťový koncert v kostele
sv. Markéty v Ouběnicích

Text a foto: Hana Bartáková, OV Ouběnice

Pod hlavičkou ČRS, z.s., MO Bystřice se již 
počtvrté uskutečnil ve dnech 29.7. až 5.8. ry-
bářský tábor.
Oproti předchozím rokům jsme zvolili nové 
místo. Nakonec jsme vybrali kemp Krkavec 
nedaleko Veselí na Lužnicí, kterým protéká 
krásně meandrující řeka Nežárka a nedaleko 
se nachází soubor pískoven (Vlkovská, Ho-
rusická atd.) Tábora se zúčastnilo 24 dětí a 
zdravotnice + 5 vedoucích.

Po příjezdu a ubytování se vyrazilo k vodě 
obhlédnout terén, děti byly rozděleny do 4 
družstev, došlo k předání informací k revíru 
a děti se dozvěděly, co je bude čekat v dalších 
dnech. 
Počasí nám moc nepřálo, a tak jsme denní 
program přizpůsobili počasí, ale jak se říká: 
„Není špatné počasí, jen špatně oblečený ry-
bář.“ Pro děti byla připravena celotáborová 
soutěž, v níž se mimo jiné hodnotil počet ulo-

Rybářský tábor – Veselí nad Lužnicí 2023
kemp Krkavec

Text a foto: Vítězslav Maier (za tým vedoucích)
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vených ryb, rybářské znalosti a dovednosti, 
ale také i úklid chatek. 
Pro děti byly připraveny každý den doved-
nostní soutěže, sportovní aktivity atd. Úterní 
dopoledne bylo obzvláště deštivé, a tak jsme 
vyhlásili turnaj v prší, u kterého jsme se neu-
věřitelně pobavili. 
Ve středu a ve čtvrtek proběhly rybářské zá-
vody na Vlkovské pískovně. Tímto chci po-
děkovat za zapůjčení vozidla od SDH Tožice, 
díky kterému nebyl problém převážet děti i 
s vybavením na pískovnu a zpět. 
Moc ryb se první den nenachytalo, ale ve 
středu dopoledne bylo na Vlkovské pískovně 
provedeno zarybnění. Kapři začali brát hned 
v následujícím dnu a děti si parádně zachy-
taly.
Největší ulevenou rybou byl amur o délce 
97 cm a váze přes 12 kg, kterého chytil Andrej. 
Ten se zachoval jako málokdo z nás a rybu 
vrátil zpět – gratulujeme.
V pátek došlo k vyhlášení výsledků rybář-
ských závodů a celotáborové hry. Vítězem 
celotáborové soutěže se stal tým „Modrých“. 
Rybářské závody vyhrála Zuzka před Radkem 
a Ondrou (zastoupeným Milošem), největší 
rybu závodu ulovil Zdeněk.

Celkovým vítězem celotáborové hry se stal 
Zdeněk před Matějem a Vojtou. Cenu za nej-
větší dravou rybu získal Zdeněk a nedravou 
Andrej.

Na základě výsledků z celotáborové hry byly 
dětem rozdány táborové peníze šupinky, 
za které si mohly v našem táborovém ob-
chůdku nakoupit různé rybářské vybave-
ní, drobnosti na rybařinu, krmení a různé 
cukrovinky.
V pátek večer proběhla na přání dětí disko-
téka a došlo i na opékání vuřtů a grilování 
ryb.
V sobotu nás bohužel čekalo balení, úklid 
chatek a cesta domů. 
Rád bych touto cestou poděkoval všem 
sponzorům, kterými jsou: město Bystřice, 
ČRS SÚS, MŠMT ČR, SDH Tožice, pí. Fak-
torová – rybářské potřeby Sedlčany, PEFA 
Pavel Faktor – výrobce splávků, WPOcarp 
Petr Štěpánek Bystřice, ChemPesta a.s. a 
M. Brada.
Dále chci poděkovat vedoucím kroužku za 
pomoc s přípravou a realizací tábora: 
hlavnímu vedoucímu LRT Petru Škvorovi 
a všem vedoucím Petru Bervidovi, Miloši 
Repetnému, Michalovi Bradovi, Vítězslavu 
Maierovi a zdravotnici Marcele Kadeřáb-
kové.
Věřím, že se všem na táboře líbilo, každý si 
ho užil a v roce 2024 se opět v létě sejdeme.  

Jak jsme vyhráli divadelní Pohárek
Pohárek Svazu českých divadelních 
ochotníků je celostátní soutěž v předne-
su monologů a dialogů. Oblastní kolo se 
konalo v Bystřici, odkud divadelní soubor 
Banda postoupil s dialogem. Z časových 
důvodů se tentýž soubor přihlásil s před-
nesem monologu do České Lípy. Rovněž 
odtud byl nominován do celostátního 
kola.
A tak se většina členů souboru vypravila 
9. 6. 2023 do Velké Bystřice v olomouc-
kém kraji. První den jsme kvůli doprav-
ní situaci jen taktak stihli vynikající di-
vadelní představení Casanova v podání 
ochotníků z Děčína.
Druhý den dopoledne všichni zkoušeli a 
připravovali si scénu. A odpoledne za-
čala vlastní soutěž. Výkony všech účin-
kujících byly velmi vyrovnané, a některé 
takřka na profesionální úrovni. Však se 

také jednalo o ty nejlepší ochotníky z celé 
republiky! A k naší nemalé radosti byli 
v kategorii dialogů oceněni za roli Dinah 
a Isachara Dagmar Maierová a Petr Sti-
bůrek, spolu s němou rolí Pavla Němce 
jako Josefa v dialogu Svatá noc. Jedná se 
o úpravu apokryfu Karla Čapka a pojed-
nává o tom, jak to také mohlo být onu 
noc, kdy se narodil Ježíš. Odborná porota 
velice ocenila výkon všech třech herců a 
udělila jim druhé místo!
V kategorii monologů žen získala první 
místo Růžena Dvořáková rovněž s apo-
kryfem Karla Čapka O pěti chlebích. Ve-
lice současný text pojednává o tom, jak 
malost a úzké zájmy jednotlivce mnoh-
dy vítězí nad ideály a celospolečenským 
prospěchem.
Porota ocenila vynikající úpravu obou 
apokryfů, kterou bravurně provedl Pa-

vel Němec, ale i kostýmy a přednes všech 
našich herců. Režii vzal na svá bedra také 
Pavel – a všichni členové souboru jsou 
mu za ni opravdu vděční.
Uvidíme, jak to bude příští rok, letos pro-
stě máme všichni velkou radost!

Text: Růžena Dvořáková, členka souboru

Jste místní spolek nebo organizace?
Přispějte i vy informacemi o vaší činnosti. Nabídky zasílejte na zpravodaj@mestobystrice.cz.
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Jednotka dobrovolných hasičů Bystřice: 
za polovinou roku již 64 událostí

Výjezdová jednotka města Bystřice má od 
začátku roku 64 událostí. Není to malé 
číslo, ale je konec srpna a čekají nás ještě 
4 měsíce. Největší počet z našich událostí 
tvoří zálohy na vlastní zbrojnici, kterých 
je 28. Záloha pro nás nastane, když jed-
notka HZS Benešov opustí svou stani-
ci s větším počtem hasičů a vozů. Naše 
jednotka má v době zálohy 2 minuty na 
výjezd. Další velký podíl mají dopravní 
nehody, kterých bylo 13.

Jednotka o prázdninách zasahovala bě-
hem 4 dnů na silnici 1/3 u dvou velkých 
nehod. Kde u jedné zasahovala s hyd-
raulickým zařízením a díky tréninku 
na vozidlech určených k ekologické likvi-
daci pomohla k záchraně lidských životů. 
Nejedná se pokaždé o záchranu lidského 
života, ale také záchranu zvířat. Jednotka 
pomohla zachránit srnku, která spadla 
do bazénu. 
Dalším typem událostí byly požáry, kte-
rých se vyskytlo 9. Jednalo se především 
o požár suché trávy podél kolejí, pole, 
osobního vozu a nebo sazí v komíně. 
Nejsou to jen události, na které jednotka 
vyjíždí, ale mezi další činnost patří také 
údržba techniky, zdokonalování taktiky 
u dopravních nehod, proplachování ka-
nalizací, asistence na Rock odpoledne 
v Líšně a kropení kolbiště v Opřeticích. 
Děkuji všem členům za odvedenou práci.

Přehled výjezdů:
Dopravní nehody 13
Požár   9
Technická pomoc 4
Záchrana osob, zvířat 2
Strom   6
Únik nebezp. látek 1
Záloha   28
Planý poplach  1

Text a foto: Lukáš Marek, velitel jednotky

Tradiční rybářské klání NOVAS CUP

Předposlední srpnovou sobotu se usku-
tečnil 11. ročník tradičního rybářského 
klání NOVAS CUP – Memoriál Milana 
Chotaše. 
Soutěžilo se od časných ranních hodin 
za krásného letního počasí. Rybářští ko-
misaři Martin Kolář a Milan Orna zapiso-
vali a hodnotili úlovky následovně: kapr, 
amur, lín, sumec, štika – 1 cm = 1 bod, 
ostatní ryby – 1 ks = 1 bod. Celkem se po-
dařilo ulovit neuvěřitelných 116 ks ryb.
Že jsou v Bystřici rybářské talenty, doká-
zal i 12letý Kryštof Kolař. Stal se absolut-

ním vítězem letošních závodů, protože 
se mu podařilo porazit i svého tatínka 
Františka Koláře, který letos obhájil své 
prvenství z loňského roku.
Velký dík patří hlavní organizátorce 
Romaně Peškové a všem kamarádům  
a známým, kteří v téměř 30stupňovém 
vedru přiložili ruku k dílu a pomohli 
s přípravou a organizací závodů. V nepo-
slední řadě bych rád poděkoval všem 
sponzorům a zejména městu Bystřice 
za finanční podporu a panu starostovi 
Michalu Hodíkovi, který přišel závodníky 
i pořadatele osobně pozdravit.

Text a foto: Aleš Bindl (za organizační tým)
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Kapitánem v lázeňském trojúhelníku
Představa toho, že v lázeňském trojú-
helníku, který se rozkládá mezi městy 
Karlovy Vary, Mariánské Lázně a Fran-
tiškovy Lázně, je někdo kapitánem, zní 
asi divně. Jistě se autor spletl a chtěl psát 
o Bermudském trojúhelníku, který leží 
v Mexickém zálivu. Je to ale správně. 
Druhou červnovou sobotu ráno jsme se 
my, členové občanského sdružení zdra-
votně postižených, nalodili do svého au-
tobusu, kterému velela kapitánka zájezdu 
paní Kněnická, a svěřili se kormidelníko-
vi Lukášovi, aby nás  zavezl na týdenní 
zájezd do Karlovarského kraje, kde se 
zmíněný trojúhelník nachází. Pěkné po-
časí bylo první zárukou klidné plavby, 
a tak první přístav, kde jsme zakotvili, 
byl lovecký zámek Kozel, který je nejna-
vštěvovanější památkou západních Čech. 
Velice pěkně vybavené dobové pokoje, 
zámecké divadlo a bohatá knihovna byly 
příjemným zahájením výletu. Odplouvá-
me již však do Chodové Plané s krásným 
historickým areálem pivovaru se sklepy 
z 12. století vytesanými v žulové skále. 
Prohlídka sladovny a pivovarského pro-
vozu je zakončena ochutnávkou zde vy-
ráběného piva Chodovar, které se čepuje 
přímo z kašny. Nejvíce nás zaujaly stylo-
vé sklepy, ve kterých je restaurace a pi-
vovarské muzeum. Ještě zmíním pověst 
o pejsku Albim, který nalezl studánku 
s vydatným pramenem. Starý pivovar-
nický zvyk, kdy Albimu nalévají při ukon-
čení díla do misky žejdlík piva, se dodr-
žuje dodnes a věří, že dobrý duch sklepů 
přinese štěstí a ochrání jejich dílo.
Na začátek zájezdu toho je dost, a tak 
odjíždíme do mariánskolázeňské čtvrti 
Hamrník, do příjemného hotelu Pelikán, 
kde jsme ubytováni a odkud vede měst-
ská autobusová linka do centra města.
Druhý den odjíždíme na prohlídku hradu 
Loket a jeho okolí. Hrad a město jsou po-
jmenovány dle toku řeky Ohře, jejíž směr 
připomíná při pohledu z výšky ohnutou 
paži. Na hradě byl vězněn jako chlapec 
Karel IV. Kdo vlastnil tento hrad, údaj-
ně ovládal celé Čechy. Hrad nebyl nikdy 

dobyt. Zajímavostí je mnoho, např. čer-
ný kámen, meteorit o váze 100 kg, který 
dopadl na Loket a později byl rozřezán, 
nebo ve skále vysekaná studna hluboká 
55 metrů. Z Lokte je to necelou půlho-
dinu jízdy do Bečova nad Teplou, kde je 
na hradě uložen relikviář sv. Maura, kte-
rý je výjimečnou zlatnickou památkou 
v Česku. Co do hodnoty je to po koruno-
vačních klenotech nejcennější památka. 
Jeho pohnutá historie, nález a vlastní ex-
pozice se nedá popsat, musí se vidět.
V pondělí zůstáváme v Mariánských Láz-
ních. Vydáváme se na prohlídku 70 kusů 
miniatur českých památek umístěných 
v Parku Boheminium. Z našeho okresu 
je zde kostelík na Chvojně. Úchvatný do-
jem nám pokazilo dvouhodinové čekání 
na jídlo, kdy jsme dostali k jídlu malého 
pstruha s brambory a když jsme kritizo-
vali velikost a cenu, tak se nám dostalo 
odpovědi, že až přijedeme příště, budou 
si nás pamatovat a porce bude určitě 
větší. Odjíždíme na lázeňskou kolonádu 
do Mariánských Lázní, kde se kocháme 
architekturou budov, zpívající fontánou 
a rozkvetlými parky.
Úterý – návštěva údajně nejstaršího hra-
du Vildštejn v Čechách. Až překvapivě za-
jímavý, včetně muzea hasičské techniky a 
muzea soudnictví. Čeká nás však měs-
to Cheb a jeho kuriozita Špalíček. Blok 
měšťanských domů přilepených k sobě 
a rozdělených uzounkou Kramářskou 
uličkou, včetně hradu a Černé věže, po-
stavené ze sopečného  tufu. Nezapomíná-
me na válečníka české historie Albrechta 
z Valdštejna. Celé město je pěkně upra-
veno, nejen historicky, ale i moderně. 
Ve středu se vydáváme do přírodní re-
zervace SOOS, kde jsou rozsáhlá rašeli-
niště a slatiny, vyvěrá zde velké množství 
minerálních vod. Velká škoda, že větši-
nou vysychají. Zpět se vracíme do Fran-
tiškových Lázní, je to město z nejlépe 
zachovaných slavných lázeňských měst, 
které bylo inspirací pro slavné skladatele 
a umělce.
Čtvrtek – přírodní naučná stezka Klad-

ská s rezervací, kterou se prochází po 
pěšinách s povalovými chodníky. Večer 
máme na hotelu překvapení. Dostává-
me zprávu, že kapitán opouští naši loď. 
Nakonec se vše vysvětlí. Vedoucí zájezdu 
paní Kněnická ráno odjíždí na další zá-
jezd. Dostává proto s prvním důstojní-
kem, paní Zetkovou, drobné dárky. Zdů-
razňujeme, že kapitán opouští loď vždy 
poslední a děkujeme za správnou navi-
gaci a příslib další plavby.
Pátek – navštěvujeme hornický skanzen 
ve městě Stříbro, kde se v okolí kuta-
lo stříbro a drahé kovy ještě dříve než 
v Kutné Hoře. Prošli jsme vyrubané his-
torické štoly, projeli se vláčkem a pro-
hlédli hlavně pěkné náměstí. Zbývá nám 
ještě zámek Kynžvart, reprezentační síd-
lo kancléře Metternicha, který obklopuje 
rozlehlý anglický park.
A nastává poslední den a tím je sobota. 
Odjíždíme domů. Do autobusu nastu-
pujeme sice posmutnělí, že něco hez-
kého končí, ale máme příjemné zážitky 
z míst, které jsme poznali. Cestou nás 
čeká ještě návštěva kladrubského kláš-
tera. Nejpozoruhodnější stavbou toho-
to benediktinského komplexu je i kostel 
Nanebevzetí Panny Marie, jehož věž zdo-
bí zlacená knížecí koruna a připomíná, 
že je zde pohřben český kníže Vladislav I. 
Vnitřní prostor kostela připomíná svojí 
velikostí a hlavně výškou Chrám svatého 
Víta v Praze.
Domovský přístav nás vítá slunečními 
paprsky. Ještě poslední poděkování ve-
doucím zájezdu a řidiči, nezapomínáme 
ani na město Bystřice za jeho stálou pod-
poru a příspěvek svazu.

Text a foto: Josef Hendrych

OMLUVA
Jménem redakční rady se velmi omlouváme panu Ing. Jiřímu Dvořákovi, že nedopatřením nebyl včas zveřejněn jeho příspěvek 

o pálení čarodějnic a o oslavách dne matek v Drachkově. Vzhledem k tomu, že toto téma již není aktuální, rozhodla se redakční rada 
zveřejnit touto cestou omluvu a samotný článek již otiskovat nebude. Děkujeme za pochopení.

Mgr. Daniel Štěpánek, předseda redakční rady
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Ohlédnutí za Kulturním létem a koncertem 
Davida Deyla na zámku Líšno

Kulturní léto na zámku Líšno se stalo 
v minulých letech pevnou součástí ka-
lendáře milovníků hudby a zábavy. Le-
tošní ročník však přinesl zvrat směrem 
k rockovým tónům, které nadchly srdce 
diváků.
Naše pódium hostilo skupiny Semtex 
a Ready Kirken, které se vyznačují ne-
jen svými energickými vystoupeními, ale 
také výraznými hudebními skladbami. 
Semtex svou explozivní hudbou doslova 

odpálil publikum do atmosféry, ve které 
se tancovalo a zpívalo i přes deštivé po-
časí. Skupina Ready Kirken pak nabídla 
nezapomenutelný mix rocku a metalu, 
který naši návštěvníci ocenili i dlouho 
poté. 
Zlatým hřebem léta na zámku Líšno 
byl tradiční koncert Davida Deyla, cha-
rismatického zpěváka, který dokáže spo-
jit českou hudbu se španělsou vášní. Jeho 
vystoupení bylo plné energie a emocí, a 

to nejen díky jeho silnému hlasu, ale také 
díky jeho strhnutí publika k tanci během 
koncertu. Deyl zahrál jak své české hity, 
které máme v srdci, tak i své španělské 
skladby, které nás vtáhly do světa latin-
skoamerického rytmu.
Kulturní léto na zámku Líšno nám letos 
připomnělo, že hudba je jazykem, který 
spojuje lidi napříč žánry a kulturami. Tě-
šíme se na další roky plné hudebních zá-
žitků a nezapomenutelných koncertů.

Text a foto: Jan Procházka, Zámek Líšno

Den otevřených dveří na zámku Líšno

Dne 16. 9. 2023 proběhne na zámku Líšno  „Den otevřených dveří“  a rádi bychom vás na tuto akci pozvali. Začátek akce je pláno-
vaný od 10 hodin. Na místě bude možnost zakoupit vstupenku do zámeckého parku a nasát atmosféru přicházejícího podzimu. Pro 
návštěvníky bude připraveno občerstvení zámecké kuchyně a nabídka ochutnávky vín z různých vinařství z celého světa. Samotné 
prohlídky interiérů zámku jsou již vyprodané, ale plánujeme zveřejnit další termíny. Více informací bude uvedeno na sociálních 
sítích zámku Líšno a na webových stránkách www.zameklisno.cz. Těšíme se na vaši návštěvu.

Text: Jan Procházka, Zámek Líšno

UDÁLOSTI, KULTURA

100. výročí narození významného českého 
loutkáře Zdeňka Juřeny

V měsíci srpnu jsme si na Ješutově náměstí 
připomněli sté výročí narození významného 
českého loutkáře Zdeňka Juřeny. Jeho jméno 
je spojeno například s Divadlem Spejbla 
a Hurvínka, kde působil 18 let jako šéf výpra-
vy. Mezi jeho nejznámější autorské loutky 
patří bezpochyby dnešní podoba Máničky 
nebo loutka paní Kateřiny. V 50. a 60. letech 
spolupracoval Zdeněk Juřena také s bystřic-
kými loutkoherci. Režíroval zde dvě předsta-

vení a vytvořil scénu několika loutkových her. 
Díky němu se podařilo bystřickým loutko-
hercům zaujmout i odbornou porotu 
na Loutkářské Chrudimi. Z jeho angažmá 
v Bystřici nám zde zůstala vzpomínka napří-
klad v podobě skleněného obrazu, který nás 
vítá při vstupu do Divadla U Jelena, nebo 
v podobě celé řady loutek, jimž autor osobně 
vtiskl svou charakteristickou podobu.  

Text: Daniel Štěpánek, místostarosta města Bystřice
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Městská knihovna Bystřice má pro vás 
připravenou rovněž další novinku, a to 
kroužkovou vazbou. Tato služba přináší 
nespočet možností, jak využít vaše oblí-
bené dokumenty, a to v atraktivní a prak-
tické podobě.
Kroužková vazba je moderní způsob, jak 
prezentovat, organizovat a sdílet textové 
i obrázkové materiály. Dokumenty jsou v 
této vazbě umístěny v plastových krouž-
cích, což umožňuje snadný a rychlý pří-
stup k obsahu.
Kroužkovou vazbu můžete využít na 

mnoho způsobů. Máme pro vás několik 
konkrétních tipů:
Založte si vlastní kuchařku: Pokud máte 
oblíbené recepty roztroušené po po-
známkových blocích a papírech, můžete 
si jednoduše vytvořit vlastní kuchařku 
s přehledem receptů.
Záznamník pro studenty: Studenti si mo-
hou vytvořit vlastní vazby s přednáško-
vými prezentacemi a poznámkami. Stačí 
přidat prázdné listy do kroužkové vazby 
a máte tak perfektní nástroj pro organi-
zaci studijního materiálu.
Rodinná alba: Uchovávejte rodinné vzpo-
mínky a fotografie na jednom místě. Vy-
tvořte si osobní rodinné album, které 
můžete pravidelně aktualizovat.
Pracovní prezentace: V pracovním vyu-
žití může být kroužková vazba skvělým 
nástrojem pro tvorbu prezentací a doku-
mentaci projektů.
Deník nebo plánovač: Můžete si vytvořit 

osobní deník nebo plánovač, kde budete 
zaznamenávat své myšlenky, cíle a plány.
Dárek pro blízké: Vytvořte originální dá-
rek pro své blízké tím, že jim vytvoříte 
kroužkově vázané fotoalbum nebo knihu 
s vlastními texty a ilustracemi. Kroužko-
vá vazba je skvělým způsobem, jak dát 
vaší kreativitě volný průchod a uchovat 
důležité materiály v praktické a stylové 
podobě.
A jak služba funguje? Stačí přinést nebo 
poslat digitální verzi dokumentu, který 
chcete svázat, a my vám jej připravíme 
v kroužkové vazbě. Tato služba je za sym-
bolický poplatek. Kroužková vazba je 
k dispozici pro všechny věkové kategorie 
a pro různé účely. Máme pro vás připra-
veny vzory a možnost konzultace, aby vý-
sledek splňoval vaše očekávání. Těšíme 
se na vaši návštěvu a na společné objevo-
vání možností, které kroužková vazba 
přináší.

KNIHOVNA

Novinky z knihovny: balení sešitů, kroužková 
vazba a milostivé léto

Text a foto: Denisa Říhová, PR města Bystřice

Se začátkem školního roku pro vás máme 
skvělou zprávu! V naší knihovně nabízí-
me praktickou službu balení knih a se-
šitů pro školáky. Ušetřete čas a starosti 
s přípravou školních pomůcek. Stačí nám 
dát vědět na telefonním čísle 722 969 879 
a maximálně do 2 pracovních dnů budou 
vaše knihy a sešity připraveny v novém 
obalu. Knihy můžete mít obalené na po-
čkání – zavolejte a domluvte se dle aktu-

álních kapacit naší paní knihovnice.
Cena za balení je velmi příznivá: pouze 
5 Kč za menší než A4 a 10 Kč za formát 
A4 a větší.
Paní knihovnice se postará o kvalitní 
a pevný obal, který zajistí ochranu vašich 
knih po celý školní rok. A co je skvělé, 
tuto službu můžete využít nejen na za-
čátku školního roku, ale i během celého 
roku na své vlastní knihy.

Milí čtenáři, s radostí oznamujeme akci 
„Milostivé léto“ v Městské knihovně Bys-
třice. Tato iniciativa je určena všem, kte-
ří mají půjčené knihy z naší knihovny 
a mají obavy z případných poplatků 
za zpožděné vrácení.
Od dnešního dne až do konce listopadu 
2023 můžete knihy vrátit bez jakýchkoli 
pokut. Ano, čtete správně! Bez ohledu na 
to, jak dlouho máte knihy doma, ať už to 
jsou týdny nebo měsíce, nemusíte platit 
žádné poplatky, pokud je vrátíte do kon-
ce listopadu.

Proč akce „Milostivé léto“? Rozumíme, že 
v průběhu léta mnozí z vás mohli cesto-
vat, být zaneprázdnění nebo jednoduše 
zapomněli na vrácení knih. Snažíme se 
být co nejvíce vstřícní a porozumět růz-
ným situacím, které v životě nastávají. 
Proto jsme se rozhodli nabídnout tuto 
výjimečnou příležitost, abychom vám 
ulehčili a umožnili návrat knih bez sta-
rostí.
Mějte však na paměti, že akce „Milostivé 
léto“ platí pouze do 30. listopadu 2023. 
Pokud nevyužijete této příležitosti a kni-

hy nevrátíte včas, budou na vás po tomto 
datu čekat poplatky za zpožděné vrácení. 
Proto neváhejte a vraťte své knihy ještě 
dříve, abyste měli jistotu, že žádné po-
platky neplatíte.
Děkujeme vám za vaši důvěru a aktivní 
využívání naší knihovny. Snažíme se vám 
co nejvíce usnadnit cestu ke knihám 
a tuto akci vnímáme jako jeden z kroků 
k tomu, abychom vám byli co nejvíce ná-
pomocni. Mějte pohodový a čtivý konec 
léta. Těšíme se na vaše návštěvy.
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Kalendárium
Text: Daniel Štěpánek, místostarosta

JAN HANZÁK
* 1. září 1923 v Praze
† 20. září 1994 v Praze

zoolog, ornitolog 
popularizátor ptačích hlasů
vedoucí zoologického oddělení

    Národního muzea
vyrůstal a žil v Líšně

MARTIN TURNOVSKÝ
* 29. září 1928 v Praze
† 19. května 2021 ve Vídni

dirigent 
vězeň bystřického koncentračního tábora
hostující dirigent České filharmonie
vedoucí Symfonického orchestru hlavního 

města Prahy FOK

Občanská
komise
informuje

V červnu 2023 oslavili významné
jubileum tito občané:

Alois Hartl, Semovice, 80 let
Jaroslava Majerová, Líšno, 80 let

V červenci 2023 oslavili významné
jubileum tito občané:

Miroslav Blažek, Nesvačily, 70 let
Vladimír Chramosta, Bystřice, 70 let
Miroslav Rohel , Bystřice, 80 let
Josef Franče, Bystřice, 80 let
Marie Stupková, Bystřice, 85 let
Marie Bělohlávková, Bystřice, 85 let
Růžena Vrzalová, Bystřice, 90 let

V srpnu 2023 oslavili významné
jubileum tito občané:

Hana Švecová, Líšno, 70 let
František Tomek, Drachkov, 85 let
Ladislav Hrubý, Opřetice, 90 let

Všem našim oslavencům blahopřejeme 
a do dalších let přejeme pevné zdraví, 
spokojenost a pohodu! Pozn. Jména všech 
uvedených osob jsou zveřejněna na základě 
jimi daného písemného souhlasu.

Text: Občanská komise MěÚ Bystřice
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Tři vzpomínky

Vždycky přijde období, kdy se musíme 
s někým rozloučit, rozloučit navždy 
a zůstávají nám po něm jen krásné 
vzpomínky. O to je to však smutnější a 
bolestnější, když tito lidé byli zapsáni do 
kruhu vašich přátel.
V letošním létě nám odešli hned tři přátelé, 
spoluobčané a blízcí kamarádi. Někteří 
lidé vstoupí do našeho života a rychle 
z něj odejdou, někteří však v něm navždy 
zůstanou. Připomeňme si tedy pár střípků 
z jejich života.

Dne 29. června 2023 
odešla tiše ve věku 87 
let paní učitelka Marta 
Lazárková (rozená 

Hnátková), narodila se 
roku 1935 v Bystřici, kde 

vyrůstala se svými sourozenci – starší 
Mirkou a mladším Pavlem. Maminka 
i tatínek jim však záhy zemřeli a péči o ně 
převzala teta Marie Brejšková.  V Bystřici 
vlastně prožila celý svůj plodný a naplněný 
život.
V roce 1955 se provdala na Staroměstské 
radnici v Praze za Vladimíra Lazárka. Ten ji 
také přivedl k létání na větroních na letišti 
v Nesvačilech. Tuto zálibu společně sdíleli 
mnoho let. Těch společných a krásných 
zájmů bylo ale daleko víc. Spojovala je 
i láska k motorismu a cestování. 
Ale vůbec tím nejdůležitějším počinem 
bylo to, že spolu vychovali a do života 
připravili 2 syny – Vladimíra a Petra. Jejím 
největším potěšením a pohlazením na 
duši byli vnuci – Vláďa a Martin, později 
Lucie a Šimon a i pravnučky – Martinka 
a Luisinka. Milovala svoji rodinu a pro ni 
žila.
Jako učitelka milovala svůj obor a byla mu 
věrná. To se jí vracelo vztahem a láskou 
žáků, které učila. Kromě vzdělávání, se na 
škole věnovala dopravní výchově, kde žáci 
sklízeli mnoho úspěchů, pak to byl sport, 

který v dětech pěstovala a rozvíjela. Sama 
se zúčastnila s dětmi několika Spartakiád. 
Vždycky se zajímala o žáky, které učila, 
o jejich soukromý život i o úspěchy 
profesní a o úspěchy v uměleckých 
oblastech. Navštěvovala jejich vernisáže 
obrazů, divadelní představení a různé 
soutěže literární. Byla milá, ale i přísná, 
starostlivá, obětavá a společenská, a proto 
si ji žáci a studenti, ale i dospěláci tolik 
vážili, oblíbili a ji zbožňovali. Byla tedy 
oblíbena nejen v kruhu svých nejbližších, 
ale v celém svém okolí.

Dne 14. srpna 2023 
zemřel po těžké 
nemoci ve věku 80 
let pan František 
Černý. Narodil se roku 

1943 ve Voticích, kde 
prožil část svého života. Zde 

chodil do základní školy, pak absolvoval 
jedenáctiletou střední školu, pokračoval 
na Zemědělské technické škole v Táboře 
a po ukončení studia pracoval několik let 
jako technik v zemědělství.
V roce 1972 se oženil. Spolu s manželkou 
Ludmilou žili nejdříve u rodičů 
v Broumovicích. Když sehnali parcelu 
v Bystřici, postavili si vlastní rodinný 
domek, kam se později s dvěma dětmi - 
Robertem a Andreou přestěhovali. V té 
době začal pracovat jako dispečer dopravy 
a vedoucí Střediska a nákupu v Jednotě 
Benešov. Od roku 1996 až do odchodu 
do důchodu pracoval jako tajemník 
Městského úřadu v Bystřici.
Miloval život, byl společenský, rád 
cestoval. Miloval svoji rodinu a pro ni žil. 
Největší radost měl ze svých šesti vnoučat 
- Fandy, Vítka, Amálky, Markétky, Terezky 
a Zuzanky. Loni se svou ženou oslavili 
Zlatou svatbu - tedy 50 let společného 
života. Letos v květnu oslavil 80tiny se 
všemi blízkými i kamarády a tím jakoby 

Text: Marie Neradová

Jednou vás opustím, modré hladiny vod, 
vás, kopce, k horám tam v dálce nizoučký schod, 
vás, noci srpnové, k dávným milenkám zvoucí, 
vás, lípy s bzučivým rouchem, lučiny skvoucí, 
divizny, před nimiž blednou plápoly svic,
jednou vás opustím – a nebude nic. 

František Hrubín 

LIDÉ A SPOLEČNOST
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se rozloučil. Fanda byl dobrý kamarád a 
pro svoji přátelskou povahu byl oblíben 
v celém svém okolí.

Dne 21. srpna 2023 
tragicky zahynul ve 
svých 72 letech pan 
Jiří Škoda, který se 

narodil v roce 1951 
  v Praze, kde prožil část 
života, své dětství, mládí a vlastně 
studentská léta. Absolvoval Uměleckou 
průmyslovou školu. Jeden čas také pracoval 
jako technik v Národním divadle. 
Na vojenskou službu nastoupil v Lešanech. 
Po vojně se oženil, dostal byt v Bystřici, 
kde pracoval v n.p. Interiér. Se svou ženou 
Ljubou vychovali 2 děti - syna Martina a 
dceru Míšu.
V Bystřici se zapojili i do kulturního dění. 
Byli velkou posilou místního Divadelního 
souboru SZK Bystřice. Jirka tu sehrál 
řadu pěkných představení a Ljuba byla 
důležitým pomocníkem v technickém 
zázemí.
Jeho první role v roce 1975 - Agnostos, 
velitel stráží - ve hře „Liška a hrozny“ - 

– G. Figueiredo, druhá role v roce 1976 - 
Louis, námořník - ve hře „Hadí ostrov“ - 
Karel Rodovský, v roce 1977 role - Don Luis 
Roldán ve hře „Maribel a podivná rodina“ 
- M. Mihura, v roce 1978 role - Ilja Tělegin, 
zchudlý statkář ve hře „Strýček Váňa“ - 
A. P. Čechov a v roce 1979 role - kapitána 
Bluntschliho ve hře „Čokoládový hrdina“ - 
G. B. Shaw. Byla to u nás jeho poslední role, 
jeho životní role a pro nás byl a navždy už 
zůstane náš „Čokoládový hrdina“.
Potom vlastně n.p. Interier Bystřice 
zřídil pobočku v Říčanech, kam se Jirka 
s rodinou přestěhoval a začíná mu jiná 
kapitola v životě. Bez divadla však nemohl 
být, a tak se při založení Divadelního 
souboru „Svatopluk“ v Benešově přemístil 
tam, kde měl plno kamarádů a známých. 
Zde pak nejen hrál, ale chopil se i žezla 
režiséra, a to se vší parádou a důkladností. 
Můžeme jmenovat některé hry, jako 
„Rozbitý džbán“, „Pan Hamilkar“, „Maribel 
a podivná rodina“, „Láska mezi nebem a 
zemí“, „Agnes Belladone“ a v současnosti 
studoval se souborem hru, která měla mít 
premiéru již letos v listopadu, ale...
Byl to velmi obětavý a cílevědomý kluk, 
ochotný vždy a bez ohledu na svůj čas 
pomoci. Hlavně neskonale miloval svou 

rodinu, zbožňoval svá vnoučata - Vojtu, 
Krištofa, Agnesku a Martina, obětoval se 
divadlu a nám kolegáčkům. 
Jiří, budeš nám všem moc chybět. Za vše ti 
děkujeme a drž nad námi, v tom divadelním 
nebi, svou ochrannou ruku! 

Poděkujme všem za vše dobré, co jsme 
s nimi mohli prožít, za lásku a za vše, co 
dokázali ze svého srdce rozdat. Naplnil 
se čas a nezbývá, než jít dál a žít pro ty, 
kteří zůstávají a jsou kolem nás. Kdo žije 
v srdcích těch, jež opustil, ten nezemřel.
Za lásku, za přátelství, za dobrotu, 
za všechno veliký dík!

Jiří Škoda v roli kapitána Bluntschliho 
ve hře „Čokoládový hrdina“ (1979)

A vzpomínky pokračují...

Děkuji městu Bystřice a všem ostatním občanům 
ze širokého okolí, kteří se přišli 19. srpna naposle-
dy rozloučit s mým manželem Františkem Černým. 
Děkuji též za květinové dary a slova útěchy při této 
veliké bolestivé ztrátě.

Ludmila Černá s rodinou

Dne 15. srpna 2023 uplynul rok 
od úmrtí sestry, švagrové a tety paní 
Marty Kuthanové. Kdo jste ji znali, 
vzpomeňte s námi. Děkujeme.

S láskou v srdci vzpomínají sourozen-
ci a ostatní příbuzní.

Děkujeme všem, kteří nezapo-
mněli. Dne 16. srpna uplynulo již 
15 let od chvíle, kdy nás navždy 
opustil pan Jiří Vyhnal. Děku-
jeme všem, kteří nezapomněli a 
vzpomínají s námi.

Manželka, děti a sestra s rodinami

Děkujeme touto cestou společnostem RUAH a VČELKA 
za poskytování zdravotně-sociální služby na vysoké profesi-
onální úrovni. S pomocí ošetřovatelů a ošetřovatelek mohl 
pan Josef Mrázek z Bystřice důstojně dožít doma obklopen 
rodinou. Též patří poděkování i příbuzným, přátelům a zná-
mým, kteří se přišli naposledy rozloučit.

Zarmoucená rodina

Dne 30. srpna tomu bylo 24 let, co nás opustila naše dcera Olga Votrubová z Drachkova. 
Dne 18. srpna uplynulo 14 smutných let od úmrtí naší maminky a babičky Emílie Tlamichové z Drachkova.

Dne 4. 6. uplynulo 7 let, co zemřel Jindřich Tlamicha, syn Emílie Tlamichová.
S láskou vzpomínáme.
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Ze starých záznamů se dozvíme mnoho 
zajímavých věcí a faktů. Petrovice-lihovar 
byl stavbou s číslem 1 a hned vedle se kr-
čil malý domek s popisným číslem 2. Te-
prve o pořádný kus dál u dnešní silnice 
na Tábor bylo postaveno stavení s číslem 
3. Samota u cesty, ve které měl dílnu 
i obydlí kovář jménem Tax se svou rodinou. 
O téhle kovárně píše krátce ve svém prv-
ním díle knihy Sedlčansko, Sedlecko a Vo-
ticko i spisovatel Čeněk Habart. Zmiňuje 
důležitost „gmundské“ stezky, která vedla 
z Prahy přes Jesenici, Nespeky a Benešov 
městečkem Bystřicí a pak podél potoka 
Bystrého proti mlýnu na pravém břehu Ja-
novým dolíkem k samotě zvané Kujhovka 
– též Knihovka, která od pradávných dob 
byla kovárnou. Teprve když poslední její 
kovář Tax, všeobecně zvaný kujhovák nebo 
knihovák, zemřel, kovárna zanikla.

Za časů, kdy se tam tento rod teprve usíd-
lil, prý měl kovář jediné přání. Aby někte-
rý z jeho potomků v jeho díle pokračoval. 
Ale v tom mu osud prý dlouho nepřál. Ač 
se za příchod mužského potomka vroucně 
on i jeho žena modlili, nebylo to nic platné. 
Až jednou na jaře projížděl prý nějaký cír-
kevní hodnostář po této cestě. Kraj zrovna 
rozkvétal, bílé květy trnek svítily na me-
zích. Nedaleko od kovárny na jeho kočáru 
praskla železná obruč na kole. Takhle by 
daleko nedojeli. Kočí tu okolí dobře znal a 
tak se pomalu přiblížili ke kovárně a za-
bočili ke stavení. Kovář se došel podívat, co 
bude potřeba udělat, a vzácnému hostu na-
bídl odpočinek. Bylo nutné se tedy po dobu 
opravy uchýlit na dvůr kovárny. Před kovár-
nou stával mohutný ořešák a pod ním byla 
dřevěná lavice. Přímo lákala k posezení a 
odpočinku ve stínu. Kovářka přinesla hostu 
nějaké občerstvení, aby mu čekání rychle-

ji a příjemněji uběhlo. Cestující pozoroval 
tedy mistra kovářského při té nelehké a na-
máhavé práci a pak hotové dílo i zručnost 
pochválil a také odměnil. Kovář byl potě-
šen a prosil vzácného hosta za přímluvu 
u všemohoucího, aby měl jeho rod pokra-
čovatele. Tenkrát se mu dostalo zvláštní 
rady. Prý se měl modlit ke svatému Jose-
fu, který je ochráncem a patronem rodin, 
a umístit jeho sošku do štítu své kovárny. 

Ten den měl kovář lepší náladu a přemýš-
lel, kde takovou sošku rychle získat. Díval 
se dlouze do žhnoucích uhlíků ve výhni 
a zvažoval možnosti, kam se pro sošku sva-
tého patrona vydat. Pouť na nějaké místo, 
kde obvykle tyto obrazy a sošky trhovci 
prodávali, se v nejbližší době nechystala. 
Jak tak koukal do plamenů, náhle jej něco 
napadlo a znovu se pustil do díla. Kladivo 
v jeho rukách jen tančilo a údery na kovad-
lině zněly daleko do okolí. Nakonec zasy-
čela pára, když dokončil dílo a ponořil jej 
do vodní lázně. Ten den šel domů až pozdě 
večer a sotva ráno vstal, vynesl z kovárny 
svůj včerejší výrobek  –  postavu, která byla 
vypodobněním sv. Josefa. Znovu se vrátil 
do kovárny a ještě přinesl žebřík a dlouhý 
hřeb zakončený hákem. Hřeb zatloukl vyso-
ko do štítu kovárny a na něj své dílo zavěsil. 
Pak ještě připevnil nad hlavu světce malou 
dřevěnou stříšku, aby byl trochu chráněn 
před nepříznivým počasím. Slezl ze žeb-
říku a spokojen s prací si své dílo zálibně 
a dlouze prohlížel. Snad bude nyní jeho 
dům požehnán a dopřeje mu štěstí, o kte-
rém tak dlouho snil. Čas pokročil a stou-
pající slunce jej upozornilo, že práci za něj 
nikdo jiný neudělá, tak znovu zmizel v ko-
várně.
Uplynulo horké léto i nevlídný a deštivý 
podzim a v únoru se splnilo kováři vytouže-
né přání. Do rodiny přibyl konečně chlapec 
a dostal jméno Josef. Dle zápisu z matriky 
se narodil Josef Tax v Petrovicích v domku 
čp. 3 a jeho rodiči byli kovář Ignác a jeho 
žena Anna (křtěn byl 3. 2. 1863).
Josef pokračoval v díle svého otce a rod 
kováře z kovárny – kujhovky – se utěšeně 
rozrostl, když se oženil 19. 7. 1887 s Annou, 
roz. Vrňákovou. Prvním dítětem byla u nich 
dcerka Marie v roce 1896 a dva synové Josef 
a Antonín přišli na svět v letech 1897 a 1899.
Soška na štítu zůstala viset prý skoro 60 let, 
než hřeb zrezivěl a zlomil se. Jen světlejší 
obrys naznačoval, kde kovová postava svět-
ce bývala, a ještě šmouha od rzi. Jak kovár-
na přišla o sochu patrona, tak se prý v ro-
dině přestali rodit synové. Podle vyprávění 
pamětníků byla prý dcera Květuše posled-
ním potomkem z kovárny zvané Kujhovka.
Dnes mají Petrovice již 12 popisných čísel. 
Čas tuto osadu také hodně proměnil a hned 
vedle bývalé kovárny vyrostly další stavby. 
Jak to bývalo před více než sto roky, zůstalo 
jen ve vyprávění pamětníků a pověstech.

POVĚST

O kováři a kovárně zvané Kujhovka
Text: Miroslava Michálková, redakce | Foto: Marek Bílek
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PARTICIPATIVNÍ ROZPOČET
V roce 2020 poprvé umožnilo město Bys-
třice, aby se občané zapojili do rozhodo-
vání o rozvoji své obce skrz participativní 
rozpočet. Na rok 2020 bylo pro tento účel 
vyhrazeno 200 000 Kč a na projektovém 
řízení se sešlo pět projektů, z nichž během 
roku byl vybrán projekt Revitalizace návsi 
v Líšně, který se i přes covidová opatření 
podařilo v tomto roce zrealizovat. 

NOVÉ SLUŽEBNÍ AUTO 
MĚSTSKÉ POLICIE
Městská police Bystřice převzala dne 
29. dubna nový automobil Škodu Octavii 
Scout, který nahradil deset let používaný 
Ford Fusion. Nová škodovka zvýšila akce-
schopnost strážníků, kteří na základě ve-
řejnoprávní smlouvy zajišťovali veřejný po-
řádek kromě Bystřice a jejích 25 osad také 
v Neveklově. Nové auto bylo vybaveno před-
ní a zadní kamerou pro monitoring dění 
na silnici, kvalitním reflexním označením 
i dostatečným zavazadlovým prostorem, 
kam se vejde nejen potřebné vybavení 
a nářadí, ale třeba také klec pro zaběhnuté 
psy.

ÚPRAVA SPORTOVIŠTĚ 
NA STADIONU
Z důvodu zajištění bezpečnosti při lu-
kostřeleckých trénincích za budovou zá-
kladní školy se město rozhodlo vybudovat 
za kabinami fotbalového hřiště SK na sta-
dionu nové sportoviště, které pro své tré-
ninky mohou využívat nejen lukostřelci, ale 
i mladí fotbalisté.

POLYTECHNICKÁ DÍLNA
Během letních prázdnin byla provedena 
rekonstrukce polytechnické dílny na zá-
kladní škole. Jednalo se o stavební úpravu 
učebny a rozšíření dílny o chodbu. Učebna 
získala kompletní nové vybavení, výměnu 
elektrických rozvodů, interaktivní tabuli 
a osazení klimatizační vzduchotechniky. 
Školní dílny byly vybaveny novými pracov-
ními stoly a novým nářadím. Kromě sa-
motné učebny bylo upraveno také veřejné 
prostranství před vstupem. Byly zrekon-
struované chodníčky u ZUŠ, vytvořeno po-
sezení na masivních sedacích setech pevně 
připevněných k zemi a vysázeny ovocné 
stromy a trvalkový záhon.

600 LET OD UPÁLENÍ HUSITŮ 
Deska, připomínající upálení devíti husitů 
v Bystřici dne 7. července 1420, byla odha-
lena 1. září před budovou základní školy. 
Iniciátorem celé akce bylo Sdružení Bojov-
níci boží – 600 let. Desku navrhoval akade-
mický architekt Tomáš Kotas.

ZPEVNĚNÍ VZLETOVÝCH A PŘISTÁ-
VACÍCH DRAH NA LETIŠTI
V polovině měsíce září začala na letišti vý-
stavba osvětlení jedné vzletové a přistávací 
dráhy a pokrytí přistávacích i pojížděcích 
drah plastovými zatravňovacími dlaždi-
cemi. Investiční akce Středočeského kraje 
byla odhadnuta na více než 22 milionů ko-
run.

PARK U KOSTELA
Nový park vznikl na prostranství za zdí 
kostela směrem k Ješutovu náměstí. Jeho 

realizace byla řešena v rámci soutěže mla-
dých zahradníků Lipová ratolest. Domi-
nantou parku je socha připomínající odkaz 
původní budovy školy, která v roce 1813 vy-
hořela. V parku jsou umístěny moderní la-
vičky, informační tabule i stojany pro kola. 
Návštěvníci se mohou pohybovat po nově 
vzniklých mlatových cestičkách, které le-
mují záhony trvalek i zavlažované travnaté 
pásy.

REKONSTRUKCE BYTOVÉHO 
DOMU ČP. 99
Nevyhovující stav bytových domů vedl 
k rekonstrukci domu čp. 99 v Syllabově uli-
ci. Během přípravy rekonstrukce se uká-
zalo, že na dům je možno přistavět další 
dvě bytové jednotky, a proto se v roce 2020 
zpracovala projektová dokumentace re-
konstrukce, přístavby a zateplení bytového 
domu čp. 99.

ZAKOUPENÍ ELEKTROMOBILU
Město Bystřice zakoupilo v rámci zavádění 
principů Smart city a rozvoje elektromo-
bility elektromobil značky Renault Kangoo 
Z. E. Nákup vozu za částku 866 338 Kč byl 
podpořen dotací ze Státního fondu životní-
ho prostředí ČR. Vůz slouží jak pro vedení 
města, tak pro zaměstnance k výkonu stát-
ní správy i samosprávy.

OBNOVA FASÁD ČP. 115 A ČP. 25
V druhé polovině roku došlo k obnově fa-
sád „staré školy“ čp. 115 a čp. 25 – městský 
úřad. Součástí rekonstrukce byla kromě 
nové fasády také výměna stávajících sta-
rých oken za nová plastová a pořízení no-
vých vývěsních tabulí pro nájemce nebyto-
vých prostor v čp. 115.

HISTORIEHISTORIE

Rok 2020
Proměna za posledních třicet let: 1991-2020

Text: Daniel Štěpánek, místostarosta města Bystřice

Dnes se dostáváme k poslednímu, třicátému, dílu naší historie, která nám ve stručnosti ukázala, jak se 
Bystřice ve třiceti letech demokracie a svobody postupně proměňovala.
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VÝKUP 
JABLEK 

 
 

JÍROVICE 11 
 

Zahájení výkupu: 1.9.2023 
 

Kontaktní osoba:   Monika Brejlová – tel.: 739 320 292 
  Tomáš Brejla – tel.: 777 333 266 

                     
Fb: Výkup Jablek Jírovice 1 
Ig: @vykupjablekjirovice1 

 
Výkupní doba :  Po - Pá   16 - 19 hod 

                                                       So - Ne   11 - 19 hod 

Nejvyšší výkupní ceny 
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Daňová a účetní fi rma DANĚ ZID s.r.o.

Kontakt: 604 700 123, email: zid@centrum.cz nebo osobně v kanceláři Dr. E. Beneše 26

ZPRACOVÁVÁME:
účetnictví
vedení daňové evidence
daňová přiznání
mzdy

PRO PLÁTCE DPH:
zpracování podkladů pro DPH
vedení záznamní povinnosti
elektronická podání DPH i kontrolní hlášení

kancelář Bystřice Dr. E. Beneše 26
praxe více než 20 let
pracujeme na smlouvu a cena je 
stanovena dle možností podnikatele
zastupujeme při jednání s F, ZP a OSSZ
informace a poradenství je zdarma

Zdeněk Dvořák

HISTORIEINZERCE
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Aktuální podmínky inzerce Hlasu Bystřice najdete 
na webových stránkách https://www.mestobystrice.cz/volny-cas/hlas-bystrice/
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VZPOMÍNKY

 Pomalu jsme se vrátili na most a pak do-
šli na náměstí. Tady na rohu bývala lékárna, 
chtěla jsem vyvolat další vzpomínku.  Pan 
�íha zastavil na kraji parku a začal vyprávět: 
To bylo nedávno, ale já tu pamatuji ještě 
nízký domek, v němž bylo řeznictví. Pak 
dům přestavěli. Dole bylo stále řeznictví, ale 
přibylo patro s byty. �ž po válce tu byla lé-
kárna, nad jejímž vchodem byl balkon. 
Vzpomínám si, že prvním lékárníkem byl 
pan Sucharda� měl zvláštní křestní jméno, 
myslím, že René. Když jsem omarodil nebo 
někdo z rodiny, chodívalo se k němu pro 
prášky, nejčastěji takzvané harburny. Har-
burn byl chininový prášek v oplatce velikos-
ti zhruba dnešní koruny, ale o něco tlustější 
� asi tak půl centimetru. Nesměl se roz-
máčknout na lžičce jako třeba aspirin, to 
potom chutnal strašně hořce a dostat ho do 
dětí bylo takřka nemožné. Ještě že dnes už je 
dost jiných léků. 

Vra�me se ale k lékárníkům: Po panu 
Suchardovi vedl lékárnu dlouho pan Ze-
man. V té době bylo postaveno zdravotní 
středisko s novou lékárnou. Potom tu pů-
vodní lékárnu vystřídala nějaká banka, pak 
šikovná cukrárna, té bylo škoda, člověk si  
v ní mohl chvíli příjemně odpočinout. Ně-

jaký čas tam také prodávali obnošené šat-
stvo a teď je tu večerka. O kousek dál, kde je 
nyní sklad, bývala filiálka záložny. 

Do vedlejšího domu jsme chodívali pro 
boty, měl tam obchod �a�a �obrázek�. Po 
válce tam v polovině domu udělali byt  
a v krámku vedle bylo řeznictví. Panečku, 
tam měli výborné uzené. Ve dvoře býva-
la parádní udírna se širokým vstupem do 
komína� vešlo se do ní pěkných pár kous-
ků dobře naloženého masa. Udívalo se  
v zimních měsících, většinou odpoledne  

a přes noc. �elou ulicí se pak až do ranních 
hodin nesla omamná vůně. Dneska se udí  
 elektrických zařízeních, ale tenkrát to byl 
hotový obřad: Topilo se jen určitými dru-
hy dřeva, aby chu� byla přesně taková, jaké 
chtěl mistr uzenář docílit. Jen toho tvrdé-
ho a švestkového nebo třešňového dřeva, 
co na to bylo potřeba. �le když ještě teplý 
kousek té dobroty zavoněl na talíři, to byla 
panečku pochoutka... 

Při tom vzpomínání člověk docela dostane 
hlad. Takže si to dopovíme zase někdy příště.

PEDIKÚRA
Michálková Martina

733 214 147

POSKYTUJI PROFESIONÁLNÍ PEDIKÚRU
 LÁZEŇSKOU
 PŘÍSTROJOVOU
 KOMBINOVANOU       

A DALŠÍ NOVÉ SLUŽBY

APLIKACE NEHTOVÝCH ROVNÁTEK
INDIVIDUÁLNÍ SILIKONOVÉ KOREKTURY

 VHODNÉ I PRO DIABETIKY A DĚTI
 NA VAŠE OBJEDNÁNÍ
 S KVALITNÍ PÉČÍ

FOTO: Miroslava Michálková FOTO: Miroslava Michálková

KOREKTORY

Kvalitní čištění a úklid

• Kanceláře
• Činžovní domy
• Koberce
• Pohovky, křesla
• Matrace
• Interiéry aut

www.cistenikobercuasedacek.cz 
www.cisteninakladnichaut.cz

Kontakt:
Jiří Dušek 
+420 730 828 897 
cistenibenesov@seznam.cz
IČ: 64002047 
DIČ: CZ7304152394

Už nemusíte nikam jezdit. Čištění provedeme u Vás na místě:
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Bystřice, Benešov, Vlašim, Votice, Týnec, Sedlčany, Sázava a okolí.

HISTORIEINZERCE
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CO ALE DĚLÁ Z OBYČEJNÉ 
RESTAURACE TU VÝJIMEČNOU? 
Na prvním místě stojí samozřejmě kvalitní 
jídlo. Jídlo, které je připravené z čerstvých 
surovin, potěší vaše smysly dokonalou 
chutí, vypadá lákavě a  je na něm znát vá-
šeň a  láska k  vaření toho, kdo jej připra-
voval. Prostředí a  interiér podniku by měl 
vyvolávat pouze příjemné pocity – záleží 
tedy i na detailech, jako na osvětlení nebo 
třeba na hudební kulise. Cenové nastave-
ní by mělo odrážet kvalitu poskytovaných 
služeb i  celkový zážitek, s  jakým budete 
z  restaurace odcházet. A  konečně, jak už 
to v  životě chodí, vše stojí a  padá s  lidmi. 
Proto jen kvalifikovaný, vstřícný a efektivní 
personál dokáže celkový dojem hostů po-
výšit na vyšší úroveň.  

V  resortu Čapí hnízdo, jejíž součástí 
je i veřejnosti dostupná restaurace Lihovar, 
má pod svým vedením šéfkuchař Ladi-
slav Douša, který má za sebou spoustu let 
praxe v těch nejlepších českých i zahranič-
ních restauracích. Zeptali jsme se ho na pár 
otázek.

JAKÁ JÍDLA VÁS NEJVÍCE BAVÍ VAŘIT? 
Vždy záleží tom, jaké suroviny jsou zrovna 
k dispozici – tedy na sezónnosti. Všeobec-
ně ale rád připravuji složitější, rafinované 
pokrmy, které vycházejí z  francouzské ku-
chyně, jako například paštiky, kachní játra 
Foie gras, silné omáčky a  podobně. Baví 
mě ale i  jednodušší pokrmy vycházející 
z  kvalitních surovin jako jsou těstoviny 
nebo risotta.

JAKOU NEJHEZČÍ POCHVALU JSTE 
DOSTAL OD HOSTŮ, PRO KTERÉ JSTE 
PŘIPRAVOVAL JÍDLO? PŘÍPADNĚ JAKÁ 
VÁS NEJVÍC POTĚŠILA? 
Každá pochvala samozřejmě moc potěší. 
Já osobně pochvaly rychle zapomínám, 
mnohem více si pamatuji kritiku, ta mi zů-
stává v hlavě delší dobu. A to ta oprávněné 
i neoprávněná.

JAK VYTVÁŘÍTE MENU 
V RESORTU ČAPÍ HNÍZDO? 
Samozřejmě s  ohledem na surovinovou 
nabídku. Zároveň se snažíme o  to, aby 
byla pro hosty co nejvíce zajímavá a  láka-
vá. Dále musím jako manager zohlednit 
i  stránku proveditelnosti, prostě musíme 
vařit tak, abychom vše stíhali. V  létě toho 
máme  mnohem více na práci než třeba 
v zimních měsících.

JAKÉ LETNÍ JÍDLO JE VAŠE 
NEJOBLÍBENĚJŠÍ?
V  létě u  mě vítězí lehčí pokrmy, těstoviny 
a  ryby. Takové Linguine těstoviny s  čers-
tvým pečeným tuňákem, rukolou a  pes-
tem ze sušených rajčat, si dám rád.

CO JE PRO VÁS PRIORITOU 
PŘI VÝBĚRU VHODNÝCH SUROVIN 
PRO PŘÍPRAVU JÍDLA? 
Kvalita, cena a dostupnost.

Více info na www.capihnizdo.cz 
a na našich sociálních sítích. 

Text: Kristýna Rabiňáková WWW.CAPIHNIZDO.CZ

V životě existují okamžiky, kdy se chcete ponořit do světa gurmánských požitků a odpočinout si od 
každodenního shonu v dobré restauraci. Spojení lahodné kuchyně, příjemného prostředí a bezchybného 
servisu se hodí nejen k oslavám speciálních příležitostí, ale dopřát si pauzu od vaření a špinavého nádobí, 
přece můžete i jen tak. Za skvělým jídlem a luxusním prostředím ani nemusíte daleko. V resortu Čapí hnízdo 
si lze vychutnat perfektní oběd s přáteli či rodinou i romantickou večeři ve dvou. 

Za zážitkem 
kulinářského 
umění
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HISTORIEINZERCE



16/9/23

od 7 h

19/9/23

od 9 h

20/9/23

od 9:30 h

20/9/23

od 17 h

21/9/23

dopoledne

21/9/23

od 16 h

23/9/23

v 10, 11, 13

a 14 h

2/10/23

od 17 h

5/10/23

od 19 h

12/10/23

od 19 h

BYSTŘICKÁ ŠLÁPOTA

start u infocentra, Ješutovo náměstí 14

DEN ZDRAVÍ

Náměstí II. odboje; Ješutovo náměstí

TRÉNINK PAMĚTI

Kavárna KAFÍČKO

ŠÍPKOVÁ RŮŽENKA 

Divadlo U Jelena

Dell Arte

CVIČENÍ PRO SENIORY

Kavárna KAFÍČKO

KURZ PRVNÍ POMOCI

Kavárna KAFÍČKO

JDE TO I BEZ AUT 

komentované prohlídky Divadla U Jelena

a Muzea loutek na dlouhých nitích

VENISÁŽ VÝSTAVY P. KAŠPARA

Kavárna KAFÍČKO

VŠECHNO JE JINAK 

Divadlo U Jelena

DS BANDA - Bystřice

DÍVČÍ VÁLKA

Divadlo U Jelena

Divadlo Votice

Více informací
www.mkicbystrice.cz 
tel.: 602 667 162

KALENDÁŘ AKCÍ

OTEVÍRACÍ DOBA

KAVÁRNA KAFÍČKO
& INFOCENTRUM 

předprodej vstupenek, informace o akcích
Muzeum loutek na dlouhých nitích
občerstvení: chlebíčky, zákusky, káva 

pondělí až pátek
sobota a neděle

8:00 - 18:00 h
13:00 - 18:00 h

Mimořádná otevírací doba

16/9/23
18/9/23
23/9/23
28/9/23
5, 12, 19, 26/10/23

7:00-18:00 h
8:00-15:45 h
8:00-18:00 h

13:00-18:00 h
8:00-22:00 h

18/10/23

od 17 h

19/10/23

od 19 h

26/10/23

od 19 h

28/10/23

od 18 h 

JAK ZLATNÍK KE ŠTĚSTÍ PŘIŠEL

Divadlo U Jelena

Pohádka Barbory Novotné

NETAJÍŠ MI NĚCO MILÁČKU?

Divadlo U Jelena

DS Chodidlo - Bystřice

RYTÍŘOVA DCERA

Divadlo U Jelena

Spolek CBA

Malý dechový orchestr SEBRANKA

Sál Hostince U Hlaváčků

www.mestobystrice.cz Město Bystřice

www.mkicbystrice.cz MKIC Bystřice

DIVADELNÍ FESTIVAL LUDVÍKA NĚMCE
5. 10. - 26. 10. 2023, DIVADLO U JELENA

ZAČÁTKY PŘEDSTAVENÍ V 19 HODIN
VSTUPNÉ 150 KČ


